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Rada Miasta Racibórz 
 

Protokół Nr VIII/2024 
z sesji Rady Miasta Racibórz  
z dnia 27 listopada 2024 r. 

 
Obrady rozpoczęto 27 listopada 2024 r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 19:14 tego 
samego dnia. W posiedzeniu wzięło udział 21 członków. Lista obecności stanowi zał. Nr 1 do 
protokołu. 

Obecni: 

1. Marian Czerner 
2. Katarzyna Dutkiewicz 
3. Marcin Fica 
4. Michał Fita 
5. Justyna Henek-Wypior 
6. Piotr Klima 
7. Dominik Konieczny 
8. Magdalena Kusy 
9. Mirosław Lenk 
10. Henryk Mainusz 
11. Ludmiła Nowacka 
12. Julia Parzonka 
13. Dariusz Polowy 
14. Justyna Poznakowska 
15. Paweł Rycka 
16. Justyna Święty-Ersetic 
17. Dawid Wacławczyk 
18. Roman Wałach 
19. Adam Witecki 
20. Alan Wolny 
21. Piotr Żurawik 

Podjęto następujące uchwały: 
 

1. Uchwała Nr VIII/102/2024 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok. 
2. Uchwała Nr VIII/103/2024 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
3. Uchwała Nr VIII/104/2024 w sprawie udzielenia dotacji celowej dla Zakładu 

Pielęgnacyjno-Opiekuńczego w Krzanowicach. 
4. Uchwała Nr VIII/105/2024 w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Programu 

ochrony środowiska dla Gminy Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do 
roku 2027” za lata 2022-2023. 

5. Uchwała Nr VIII/106/2024 w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Planu Gospodarki 
Niskoemisyjnej dla Miasta Raciborza" za lata 2022-2023. 



2 
 

6. Uchwała Nr VIII/107/2024 w sprawie zmiany Uchwały Nr LIII/763/2023 Rady Miasta 
Racibórz z dnia 18 stycznia 2023 r. w sprawie powołania Rady Społecznej 
Raciborskiego Centrum Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. 

7. Uchwała Nr VIII/108/2024 w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i 
modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2025-2027 
na terenie Miasta Racibórz. 

8. Uchwała Nr VIII/109/2024 w sprawie nadania nazwy "Skwer Polskiego Towarzystwa 
Turystyczno-Krajoznawczego Oddział w Raciborzu". 

9. Uchwała Nr VIII/110/2024 w sprawie nadania nazwy "Skwer im. Jana Darowskiego". 
10. Uchwała Nr VIII/111/2024 w sprawie zmiany uchwały Nr LI/746/2022 Rady Miasta 

Racibórz z dnia 21 grudnia 2022 r. w sprawie ustalenia wysokości opłat za pobyt 
dziecka w żłobkach lub klubach dziecięcych utworzonych przez Miasto Racibórz, 
maksymalnej wysokości opłaty za wyżywienie oraz warunków zwalniania od 
ponoszenia opłat z późn. zm. 

11. Uchwała Nr VIII/112/2024 w sprawie wystąpienia do Rządu RP o udzielenie wsparcia 
dla RAFAKO S.A. 

12. Uchwała Nr VIII/113/2024 w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/559/2014 Rady Miasta 
Racibórz z dnia 28 maja 2014 r. w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Racibórz. 

13. Uchwała Nr VIII/114/2024 w sprawie ustalenia zasad przyznawania diet oraz zwrotu 
kosztów podróży służbowych dla radnych Rady Miasta Racibórz. 

 
Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta i jednostek Miasta: 
 
 Prezydent Miasta       Jacek Wojciechowicz 
 Zastępca Prezydenta Miasta     Michał Kuliga 
 Zastępca Prezydenta Miasta     Małgorzata Rudnicka-Głowińska 
 Sekretarz Miasta      Tomasz Kaliciak 
 Skarbnik Miasta      Maria Wieczorek-Juzwiszyn 
 Naczelnik Wydziału Inwestycji i Urbanistyki   Mariusz Mrozek 
 Naczelnik Wydziału Komunalnego   Piotr Glapa 
 Naczelnik Wydziału Edukacji    Krzysztof Żychski 
 Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa    Przemysław Dejneka   
 Radca Prawny       Wojciech Lepiarczyk   

 
1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk otworzył VIII sesję Rady Miasta Racibórz, powitał 
wszystkich zgromadzonych radnych, prezydenta, zastępców i przedstawicieli urzędu oraz 
przybyłych gości, a także media. Dalej poinformował, że sesja jest transmitowana i 
nagrywana. Poprosił również o potwierdzenie obecności radnych w systemie do obsługi 
Rady. Następnie stwierdził, że w chwili obecnej w obradach bierze udział 20 radnych, 
zatem Rada jest władna do podejmowania uchwał. Następnie przedstawił porządek 
obrad oraz wniosek o zmianę porządku obrad, a w nim:  

- dodatkowe materiały wniesione przez Prezydenta Miasta: 
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1) Autopoprawka Nr 1 do projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 
rok. 

2) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
3) Autopoprawkę Nr 1 do projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy 

finansowej. 
4) Uchwała w sprawie udzielenia dotacji celowej dla Zakładu Pielęgnacyjno-

Opiekuńczego w Krzanowicach.  

- wniosek Prezydenta Miasta o zdjęcie z porządku obrad Uchwały w sprawie 
przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla 
terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej Śródmieście w Raciborzu. 

 
 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz odnośnie wycofania uchwały z pkt. 10 przekazał, 

że urząd pracuje nad tą sprawą i prawdopodobnie na najbliższej sesji zaproponuje 
rozwiązanie, które zamknie sprawę.    

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że wyrazi stanowisko swojego klubu. Cieszymy się, 
że Pan Prezydent pracuje nad tą kwestią. Cieszymy się, że przedstawia jakieś 
perspektywy. W tej chwili mówi o następnej sesji. Niemniej mamy głębokie obawy o to, 
czy wystarczy nam czasu, aby wprowadzić te zmiany, które będą satysfakcjonować 
mieszkańców ulicy Wileńskiej. W naszej opinii wystarczające było rozszerzenie tego 
projektu uchwały, który był przedstawiony na Komisji Gospodarki Miejskiej oraz na 
Komisji Finansów i Budżetu. Wystarczyło rozszerzyć ten projekt uchwały o propozycje 
przystąpienia do zmiany planu zagospodarowania przestrzennego dla terenu 
zlokalizowanego przy ulicy Wileńskiej, a konkretnie o działkę numer 614 i wtedy 
przystąpić niezwłocznie do procedury. Co do działki nr 616, to jak najbardziej, wydaje się, 
że jest to krok we właściwym kierunku. Dodał, że w zasadzie to w tej chwili już jesteśmy o 
miesiąc opóźnieni, bo można było przystąpić do tej zmiany planu miesiąc wcześniej, czyli 
na sesji październikowej. Uznał, że dwa miesiące przepadły. Zapytał też czy Pan 
Prezydent w ogóle chce ująć się tutaj za mieszkańcami i procedować w tym kierunku, 
który by umożliwił naprawę tej sytuacji. Wskazał też, że bardzo pochopnie wydano zgody 
zezwalającej na zjazd z ulicy Wileńskiej na działkę 614. Ma więc bardzo poważne obawy 
czy Pan Prezydent w ogóle zamierza w tym kierunku procedować. Dodał, że ta 
propozycja uchwały była krokiem w dobrą stronę. Żałuję, że teraz Pan Prezydent z tego 
się wycofuje. Należało iść tą drogą czym prędzej i rozszerzyć jeszcze właśnie ten teren o 
działkę numer 614 przy ulicy Wileńskiej i wtedy byłaby szansa, aby ten proces 
inwestycyjny nie naruszał przede wszystkim ładu architektonicznego, ale także miru 
mieszkańców, którzy tam mieszkają. 

 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przekazał, że zanim odpowie to zapyta Radnego 
Dominika Koniecznego, odwołując się do jego ogromnej wiedzy i doświadczenia 
samorządowego, ile jego zdaniem będzie trwała procedura zmiany planu zgodnie z 
obowiązującym prawem w taki sposób, żeby ona była skuteczna dla zablokowania 
pozwolenia na budowę? 

 Radny Dominik Konieczny (Ad Vocem) podziękował za to pytanie i następnie zadał Panu 
Prezydentowi inne pytanie, ile będzie trwała procedura wydania pozwolenia na budowę 
dla tego zamierzenia inwestycyjnego, które w tej chwili tam jest planowane? Dodał, że 
tego też nie jesteśmy w stanie przewidzieć. Dalej przekazał, że jeżeli mamy 
doświadczenie w tym temacie, jeżeli urzędnicy są odpowiednio poinstruowani, 
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zmotywowani, to taką procedurę w przeciągu siedmiu miesięcy przechodziliśmy już w 
poprzedniej kadencji. Dwa miesiące już straciliśmy, czyli teoretycznie była szansa, żeby za 
pięć miesięcy ten plan tam powstał. Wskazał, że pierwszy raz o tym problemie mówiliśmy 
już na sesji wrześniowej. Później mieszkańcy pojawili się na sesji październikowej, 
niemniej byli również na komisji przed sesją październikową i był to bardzo krótki czas do 
sesji, niemniej można było pokusić się o próbę stworzenia takiego projektu uchwały 
pomiędzy posiedzeniem Komisji a sesją październikową. Ponadto można było zwołać 
sesję nadzwyczajną. Rozumie, że to są pewne trudności i koszty, ale to są wszystko 
dostępne środki prawne, z których możemy korzystać. Pytanie czy chcemy korzystać.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że nie dziwiłby się, gdyby to zostało 
wypowiedziane z ust laika, który się tym procesem legislacyjnym w zakresie zmiany planu 
przestrzennego nie zajmował nigdy. Ale mówi to osoba, która się zajmowała tym przez 
5,5 roku, mając świadomość rzeczywiście, że ta procedura będzie trwała długo. Siedem, 
osiem miesięcy to jest procedura nadzwyczajna, która się w tym samorządzie zdarzyła 
dwa razy. Zwykle zmiana planu przestrzennego to jest okres około półtorej roku i nie 
zależy od urzędników urzędu Miasta Racibórz, tylko głównie od firmy, która na zlecenie 
miasta te rzeczy przygotowuje, a przepisy są zawite, terminy związane z procedurą są 
sztywne. Dodał, że samorząd w Rybniku robi większość takich zmian w przeciągu ośmiu 
miesięcy, ale ma własne biuro projektowe. Więc u nas rzeczywiście pewnie byłoby to też 
możliwe. Niemniej należy uświadomić sobie na jakim my jesteśmy etapie. Dalej wskazał, 
że Pan Radny zna ten problem. Teraz mówi o gaszeniu pożaru. To jednak mu przypomina 
trochę strażaka, który wcześniej podpalił stóg siana, a potem zapisał się do drużyny, 
która jedzie gasić ten pożar. Robienie nadziei mieszkańcom na to, że to się da w sposób 
szybki i bezproblemowy załatwić na ich korzyść, ale to jest naprawdę trudne. Dalej 
wskazał, że przy ul. Szczęśliwej właśnie ten proces został zastosowany. Czyli dość szybko 
została podjęta uchwała Rady o przystąpieniu do zmiany planu przestrzennego, co dało 
Panu Prezydentowi możliwość niekoniecznie uzasadnioną, ale z niej skorzystał do tego, 
żeby nie wydać stosownych decyzji związanych z warunkami zabudowy. Ta uchwała 
jednak została zaskarżona do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego i Sąd Wojewódzki 
orzekł na korzyść podmioty, dewelopera. Sprawa jest procedowana w Naczelnym Sądzie 
Administracyjnym. Miejmy nadzieję, że ten wyrok obróci się w kierunku korzystnym dla 
mieszkańców ulicy Szczęśliwej. Jak będzie, nie wiemy. Dodał, że nie jest przeciwnikiem, 
bo jako Rada możemy podejmować prawie każde uchwały. Oczywiście zgodnie z 
prawem. Tutaj natomiast trzeba też sobie uświadomić, że ten czas reagowania w tej 
chwili jest praktycznie bardzo ograniczony. 

 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przekazał, że celowo zadał pytanie Panu 
Radnemu Koniecznemu o czas zmiany, która umożliwiałaby zablokowanie pozwolenia na 
budowę, bo Pan Konieczny jakby doskonale wie, że podjęcie dzisiaj uchwały w tej 
sprawie to jest kilka miesięcy procedury zmiany plan. Pytanie, dlaczego kilka miesięcy? 
Takie są przepisy i takie są uwarunkowania w kwestii zmiany planu zagospodarowania 
przestrzennego. Ale Pan Radny Konieczny próbuje udawać, że on tego nie wie, ile to 
może trwać. Chociaż taką zmianę Pan już procedował i ona trwała blisko 10 miesięcy na 
ulicy Szczęśliwej. Czemu Panu to zajęło 8-10 miesięcy? Zajęło to Panu tyle, bo takie są po 
prostu uwarunkowania i Pan to doskonale wie. Kłamie Pan, zresztą nie po raz pierwszy, 
mówiąc o tym, że podjęcie dzisiaj uchwały cokolwiek zmieni w tej sytuacji, kiedy 
dokumenty na pozwolenie na budowę w starostwie są już złożone, a starosta 
maksymalnie ma 65 dni na wydanie tego pozwolenia. To jest około dwóch miesięcy. 
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Natomiast procedura planistyczna to jest 8-10 miesięcy. Mamy na to konkretny dowód w 
postaci przypadku ulicy Szczęśliwej. Dodał, że nie jest to zarzut, ale obiektywny dowód, 
ile to trwa. Dalej przekazał, że Pan Radny Konieczny mówił, że można było miesiąc temu 
to zrobić, że straciliśmy dwa miesiące. Niemniej wskazał, że Pan Radny Konieczny o tym 
wiedział już ponad rok temu i rzeczywiście wtedy mógł coś zrobić, ale jakimś cudem Pan 
tego w ogóle nie zrobił. Dzisiaj mówienie o tym, że coś można o miesiąc było szybciej 
zrobić w sytuacji, kiedy to już jest mocno spóźnione i praktycznie nie ma możliwości 
dogonienia tego terminu, którym się kieruje pozwolenie na budowę, no jest naprawdę 
dość żałosne. Dlaczego Pan mówi tylko o tym, co było w październiku i we wrześniu, a 
dlaczego nie mówi Pan o tym, co było w listopadzie, grudniu, styczniu, kiedy Pan był 
Wiceprezydentem nadzorującym? Bo to jest Panu niewygodne. Teraz próbuje Pan robić z 
siebie obrońcę mieszkańców, ale kiedy Pan mógł tym mieszkańcom rzeczywiście pomóc, 
nie zrobił Pan nic. Dalej przekazał, że pracujemy nad rozwiązaniem, które ma nadzieję, że 
spowoduje, że ten problem po prostu przestanie istnieć. Wymaga to jeszcze z naszej 
strony rozmów, również z tym potencjalnym inwestorem. Dodał, że na najbliższą sesję 
będziemy w stanie przedłożyć rozwiązania, które będą satysfakcjonujące. Dalej przekazał, 
że naprawdę rozumie zdesperowanie mieszkańców, natomiast kompletnie nie rozumie, 
jak można tak cynicznie, bezczelnie kłamać i przeinaczać fakty, wykorzystując właśnie tą 
desperację mieszkańców. Szczególnie jak mówi to osoba, która mogła do tej sytuacji nie 
doprowadzić. Wtedy akurat Pan miał narzędzia, mógł Pan tak samo jak na Szczęśliwej 
wprowadzić uchwałę o zmianę planu. Nie wprowadziliście tego, a dzisiaj płaczecie nad 
mlekiem, które się rozlało, a tak naprawdę nad mlekiem, które sami rozlaliście. 

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że słucha wypowiedzi Pana Prezydenta 
Wojciechowicza i uszom nie wierzy. To bardzo poważne oskarżenia, chyba trzy razy czy 
cztery nazwał mnie Pan kłamcą. Na te słowa Pan nie ma żadnych dowodów. Zawsze 
mówił prawdę. Jeżeli mówił, że taka procedura trwa 7 miesięcy, to nie były to gołosłowne 
słowa, bo taką procedurę przeszliśmy i pokazaliśmy, że da się to zrobić w tym terminie. 
Poprosił więc o wskazanie, gdzie skłamał. Kolejna Pana wypowiedź, osoba, która mogła 
do tego nie doprowadzić. Przekazał, że oczywiście będąc w urzędzie mieliśmy pełną 
kontrolę nad tym procesem. Dopóki Pan nie wydał zezwolenia na zjazd faktycznie ten 
proces był pod kontrolą. Dlatego też nie wydaje się słuszne to co powiedział Pan 
Przewodniczący. Nazywając sytuację, że w tej chwili ktoś tu występuje w roli strażaka 
gasząc pożar, który sam wzniecił. Nie w ten sposób. Pożar został wzniecony w tym 
momencie, gdy zostało wydane zezwolenie na zjazd z ulicy Wileńskiej. To był ten 
moment inicjujący, który umożliwił inwestorowi rozpoczęcie procesu budowlanego. 
Słusznie Pan mówi, Panie Wojciechowicz, miałem narzędzia. Pan też je miał, tylko że Pan 
oddał te narzędzia. Pan się pozbył po prostu tych wszystkich atutów na rzecz 
dewelopera. Nic Pan nie zrobił, żeby mieszkańcom pomóc. Owszem, możecie teraz 
Panowie mówić, mogliście pierwokup jakiś zrobić, mogliście plan. Pewnie tak by się stało, 
gdyby nie było innych bezpieczników. Natomiast oddając wszystko w ręce inwestora, to 
mamy teraz taką sytuację, jaką mamy. Musimy się ratować innymi sposobami, między 
innymi przystąpieniem do zmiany planu zagospodarowania przestrzennego. Faktycznie 
jest to proces czasochłonny. Dalej przekazał, że Pan Prezydent nie odpowiedział na jego 
pytanie, ile trwa wydanie pozwolenia na budowę. Powiedział Pan dwa miesiące. Tak, ale 
w pierwszej instancji. Pan nie przyjął jednego, że na pewno będą odwołania. Sprawa jest 
naprawdę bardzo kontrowersyjna i nie sposób sobie wyobrazić takiej sytuacji, żeby tutaj 
ktoś się od tej decyzji nie odwołał. Wtedy ta sprawa wędruje do wojewody i tam trwa od 
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3 do 6 miesięcy, w zależności jak służby wojewody są obciążone, jak są sprawne, ale 
mniej więcej ten proces tak długo trwa. Wcale nie jest powiedziane, że wojewoda 
rozstrzygnie merytorycznie co do zasadności decyzji bądź odwołania. Zazwyczaj kieruje 
sprawę do ponownego rozpatrzenia i znowu dwa miesiące u starosty. Kolejna decyzja nie 
prawomocna z możliwością odwołania. Dodał, że Pan Prezydent zajmował się 
inwestycjami w Warszawie, więc chyba powinien wiedzieć, jak to funkcjonuje.  

 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przekazał, że trudno rozmawiać z kimś, kto po 
prostu zaprzecza oczywistym faktom. Pan miał możliwość podjęcia uchwały w grudniu, w 
listopadzie ubiegłego roku. Czemu Pan tego nie zrobił? Czemu Pan teraz wylicza, ile 
jeszcze zostało czasu, jak Pan miał ponad rok? Pan nic nie zrobił. 

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że Pan Prezydent chyba nie słuchał jego 
wypowiedzi. 

 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przekazał, że słuchał, ale dyskusja z Panem 
kompletnie mija się z celem. Pan jest w stanie zaprzeczyć właściwie każdej sprawie. 

 Radny Dawid Wacławczyk przekazał, że sprawa jest dosyć prosta. Pan Przewodniczący 
zadał Panu Prezydentowi pytanie z jakiego powodu wycofuje uchwałę, którą sam 
przedłożył. Jakieś dwa tygodnie temu Pan Prezydent uznał, że należy i warto ten ruch 
wykonać. Dzisiaj Pan zdejmuje tą uchwałę, a na pytanie Przewodniczącego, dlaczego, 
mówi Pan, że do miesiąca zrobimy coś, żeby temat zamknąć. Uznał, że to taka odpowiedź 
trochę jak z siłowni albo jak z podwórka. Chodzi o to, że Radni chcą usłyszeć jakie ma Pan 
zamierzenia i w jaki sposób zamierza Pan ten problem rozwiązać, skoro Pan wycofuje 
uchwałę, którą Pan złożył. 

 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przekazał, że doskonale wszyscy wiemy, że ta 
uchwała nie dotyczyła tej akurat konkretnej działki, o której rozmawiamy w tej chwili, a 
rozwiązanie, które przedstawimy powinno temat załatwić jakby w stu procentach. 
Potrzeba jednak trochę czasu, aby to dopracować. Ten proces trwa i dość intensywnie 
nad tym pracujemy.  Podkreślił kolejny raz, że uchwalanie w tym momencie zmiany planu 
będzie nieskuteczne. W ten sposób nie pomożemy mieszkańcom. To niczego nie zmieni. 
W przypadku drugiej działki, gdzie proces jest jeszcze niezaawansowany, można by było 
oczywiście o tym mówić. Ale nasze rozwiązanie będzie kompleksowe i będzie załatwiało 
również sprawę tej drugiej działki.  

 Radny Dawid Wacławczyk przekazał, że to zerowa odpowiedź. 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że Pan Prezydent odpowiedział, a to czy 

Pan się z tym zgadza, to jest inna kwestia. Pan Prezydent odpowiedział, że szuka innych 
kompleksowych rozwiązań, ma nadzieję, że skutecznych.  

 Radny Dariusz Polowy przekazał, że Pan Prezydent wygłosił dosyć ostre słowa, zarzucając 
kłamstwo. Dalej przekazał, że Pan Prezydent mówiąc dzisiaj o uchwale, którą teraz 
wycofuje, mówił, że jest złożony wniosek o pozwolenie na budowę. Ale wniosek o 
pozwolenie na budowę jest złożony na działkę 614, w stosunku do której Pan nie podjął 
żadnych działań na teraz. Natomiast postanowił Pan dwa tygodnie temu, że zmieni Pan 
plan dla działki 616, sąsiedniej działki, która dotyczy tego samego bloku. Tam proces 
inwestycyjny się nie rozpoczął. Pan twierdzi, że wniosek o pozwolenie na budowę został 
złożony. Dobrze by było, aby Pan Prezydent słuchał, bo potem będzie się Pan mylił w 
odpowiedziach tak jak robi to Pan od samego początku mówiąc o tym, że nie 
zastosowano prawa pierwokupu dla działki, na której inwestor właścicielem jest od 
kilkudziesięciu lat i ten proces inwestycyjny rozpoczął. Natomiast Pan być może, że ma 
jakąś tajemną wiedzę, że ta procedura dotycząca działki 616 się rozpoczęła. Jeśli się nie 
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rozpoczęła, to dlaczego rezygnować z tej szansy? Nawet gdyby przyjąć rzeczywiście, że 
dokonaliśmy jakiegoś zaniedbania, to dlaczego dzisiaj nie wykorzystać szansy, która jest. 
Dla działki 616, na dzisiaj nie jest rozpoczęta procedura pozwolenia na budowę. Dla tej 
działki w sposób bezpieczny można plan zmienić bez niebezpieczeństw związanych z 
ewentualnymi odwołaniami. Natomiast dla działki 614 też można to spróbować zrobić i 
tu przynajmniej trzeba wykazać chęć. Trzeba chcieć pomóc ludziom.  

 Radny Michał Fita przekazał, że rozumie, że tutaj jedni próbują się oczyszczać z zarzutów i 
stawiać drugich przed ścianą. Niemniej goście zebrani na sali, mieszkańcy ulicy Wileńskiej 
bardziej zainteresowani są faktem, czy ten problem jest rozwiązywalny, czy nie jest 
rozwiązywalny, czy budynek na działce 614 powstanie, czy garaże na działce 616 
powstaną. Czy my dzisiaj jesteśmy w stanie publicznie powiedzieć tym Państwu zrobimy 
wszystko, żeby zachować ten teren w takim stanie, w jakim on jest, czy też chcemy 
powiedzieć tym Państwu bardzo nam przykro, ale niestety czekają Was zmiany? Uznał, że 
trzeba tutaj po prostu odpowiedzieć jasno na to pytanie. Takie przepychanie się może 
trwać, ale do niczego więcej nie doprowadzi. Zapytał więc czy budynek mieszkalny na 
działce numer 614 będzie wybudowany, czy tej procedury nie da się już zatrzymać w 
żaden sposób, czy też miasto dołoży wszelkich starań, aby tę procedurę zatrzymać? 
Kolejne pytanie. Czy garaże na działce numer 616 powstaną, czy też nie powstaną?  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że już chyba nie garaże, bo tam chyba też 
jest zmiana koncepcji na budynki mieszkalne.  

 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przekazał, że wcześniej już mówił, że pracujemy 
nad tym, żeby znaleźć pozytywne rozwiązanie dla obu tych tematów. Dokładamy 
wszelkich starań. Więcej jednak na ten moment nie może powiedzieć, ponieważ to nie 
jest sprawa, która jest zależna w stu procentach tylko i wyłącznie od naszych wysiłków i 
naszych chęci. W związku z czym musimy jeszcze uzbroić się w cierpliwość. Dodał, że 
dzisiaj uchwalanie tej zmiany nie będzie skuteczne dla zabezpieczenia interesu 
mieszkańców ulicy Wileńskiej. Uznał więc, że cała ta dyskusja w tym sensie jest chybiona, 
bo skupia się na procedurze, która nie będzie zabezpieczała interesu mieszkańców ulicy 
Wileńskiej. Ona byłaby skuteczna i zabezpieczałaby te interesy, gdyby była podjęta kilka 
czy kilkanaście miesięcy temu. Teraz musimy szukać innych rozwiązań, które spowodują, 
że osiągniemy taki efekt, jak gdyby ten plan został zmieniony, czy przynajmniej procedura 
zmiany jego zostałaby zapoczątkowana pod koniec roku 2023. Dzisiaj mielibyśmy pewnie 
już sytuację, w której albo ta zmiana by się już materializowała albo byłaby na finiszu, ale 
zaczynanie procedury dzisiaj to jest po prostu oszukiwanie mieszkańców.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że chciałby, aby tą część sporną już 
zakończyć. Podsumowując przekazał, że przykład ul. Szczęśliwej powinien zapalić nam w 
głowach na przyszłość taką ideę, że te sytuacje się mogą zdarzać. Ta sprawa dalej jest 
procedowana i nie wiemy, jak się skończy. Wcale niewykluczone, że na Szczęśliwej 
deweloper wybuduje ten budynek, bo jeśli Naczelny Sądu Administracyjny utrzyma w 
mocy wyrok Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego, to deweloper będzie na 
Szczęśliwej budował. Chodzi jednak o to, aby zawsze dokładnie rozważać czy i w jakich 
warunkach korzystać z prawa pierwokupu. Na ul. Szczęśliwej występowało to prawo i 
występowało na działce 616. W takich przypadkach należy podejmować to ryzyko. Zrobił 
to kiedyś na ulicy Mariańskiej by zablokować spekulacyjny obrót ziemią. Podobnie było 
na Szczęśliwej, tam też można było ryzykować i przejąć ten teren. Uznał więc, że musimy 
dokonać przeglądu wszystkich takich terenów, niemalże całe Śródmieście ma taki sam 
zapis. Teoretycznie wiec na całym tym rejonie możemy się spodziewać, że ktoś wpadnie 
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na taki pomysł. Większość terenu ma spółdzielnia, ale spółdzielnia też może kiedyś 
zmienić zdanie i zacząć budować na tym terenie. Doprowadźmy więc te tereny do 
porządku planistycznego, uznając, że te osiedla traktujemy jak skończone, których się już 
nie da w tej chwili zabudowywać czymkolwiek. Dodał, że brakuje nam miejsc 
parkingowych i przestrzeni dla jakiegoś oddechu. Tyle się teraz mówi o tym, żebyśmy 
sadzili wszędzie drzewa i szukali oddechu, a tutaj ktoś próbuje budować na terenach 
zielonych. Więc dobrze byłoby rozważyć korzystanie z tego pierwokupu i przygotować 
taki proces dla całego tego rejonu, wskazując jednocześnie wyraźnie, gdzie można 
budować budynki wielorodzinne. Następnie przekazał, że zanim zmienimy porządek 
obrad, zarządza 10-minutową przerwę. Przerwa od godz. 15:48 do godz. 16:00. 

 Po przerwie Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że w czasie przerwy 
poproszono go o udzielenie głosu mieszkańcom obecnym na sali i taką zgodę udzielił. 

 Pan Janusz Rydzak przekazał, że momentami czuje, że zaczyna się tutaj robić festiwal 
polityczny. Dodał, że takie wzajemne przerzucanie się nie jest wolą mieszkańców. 
Wskazał, że jeszcze parę miesięcy wcześniej nikt nie wiedział, że takie blokowisko 
powstanie. Dodał, że był u inwestora i w PGL Dom i oglądał wizualizację tego budynku. 
Natomiast projektant nie wydał zgody, żeby to skopiować i pokazać Państwu. Oczywiście 
wizualizacja jest piękna, bo tam są balkony, samochody, uśmiechnięci ludzie. Niemniej 
my jako mieszkańcy na to się nie zgadzamy. Zapytał, czy chcieliby Państwo mieszkać w 
czymś takim, bo my nie, bo my będziemy widzieli ścianę. Tu nie chodzi o nasłonecznienie, 
tu nie chodzi o 8 metrów ppoż. i o inne rzeczy. Oczywiście inwestor to spełnia, ale my 
zobaczymy ścianę. Balkon jest jedynym miejscem, gdzie można spojrzeć na słońce i na 
zieleń. Tego nie będzie.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przypomniał, że Pan Prezydent zdeklarował, że 
będzie czynił wszystkie starania, żeby skutecznie nie tyle zablokować, bo to jest złe 
słowo, ale doprowadzić tam do uporządkowania tego terenu w taki sposób, żeby ten 
teren nie został zabudowany. Taką deklarację Państwo tutaj usłyszeliście. Z takich 
deklaracji Pana Prezydenta będziemy rozliczać.  

 Pani Małgorzata Domańska przekazała, że to jest skandal niesamowity. Obecnie ze 
swojego balkonu patrzy na szkołę, gdzie są przywożone niepełnosprawne dzieci. 
Dodatkowo w bloku mieszkają albo starsi ludzie, albo rodzice z małymi dziećmi. Jest też 
osoba 90-letnia i korzysta tylko z balkonu. Teraz patrzeć będzie na mury. Dalej mieszka 
mama z trójką dzieci, jedno dziecko jest chore i może być tylko na balkonie. Prosi więc 
tych którzy są przy władzy, żeby im nie robić tych blokowisk.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że każdy z nas chciałby być na tyle mocny 
i wszechwładny, żeby ten proces jednym pociągnięciem zatrzymać, bo jest on 
bezsensowny i o tym już dyskutujemy drugą sesję. Mówiliśmy o tym, że te osiedla 
naszym zdaniem są skończone, natomiast próba ich zabudowy będzie na pewno błędem. 
Natomiast, sam czuje się lekko dyskomfortowo, bo my nie mamy takiej mocy, jakiej 
Państwo od nas też oczekują. My powinniśmy zrobić wszystko to, co jest w naszej mocy, 
żeby ten proces zatrzymać, ale korzystając z narzędzi prawnie dla Rady Miasta i dla 
Urzędu zastrzeżonych. Pan Prezydent zdeklarował, że uczyni wszystko, żeby ten proces 
zakończył się pomyślnie dla mieszkańców ulicy Wileńskiej. Dajmy mu też możliwość 
przeprowadzenia tego procesu w taki sposób, w jaki sobie go przygotował. Przygotujemy 
też zmiany planu na wszystkie tereny, które w centrum są zagrożone takim procederem, 
a jeśli Pan Prezydent zawnioskuje o nadzwyczajną sesję w tej kwestii, to ją zwoła. 
Zobaczymy, czy będzie potrzebna, czy nie. Dodał, że w 2006 roku najprawdopodobniej 
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nikt nie myślał, że ktoś kiedykolwiek wpadnie na to, żeby tam cokolwiek budować. Teraz 
widzi, że rzeczywiście deweloperzy patrzy na to biznesowo. Pan Prezydent powiedział, że 
zrobi wszystko, żeby ten proces zahamować i doprowadzić do ładu.  

 Radny Dariusz Polowy przekazał, że Pan Przewodniczący podkreślił wypowiedź Pana 
Prezydenta, który zobowiązał się do tego, że ma jakiś sposób na to, żeby to zrealizować. 
Natomiast w tej wypowiedzi Pan Prezydent użył takiego zwrotu, że tam w tym sposobie 
nie wszystko zależy od Miasta Racibórz. Stąd uczula na to, że jeśli by się tak miało okazać, 
że tamten sposób nie wyjdzie i wtedy byśmy mieli wracać np. w stosunku do działki 616 
do takiej zmiany planu, to może warto po prostu tą uchwałę podjąć dzisiaj. Pan 
Prezydent nie musi ją realizować i ostatecznie na przyszłej sesji czy za dwa miesiące 
można ją po prostu uchylić. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że nie widzi już zgłoszeń do dyskusji w tej 
kwestii. Następnie przekazał, że w międzyczasie Pan Prezydent proponuje wprowadzić do 
porządku dzisiejszej sesji uchwałę w sprawie apelu dotyczącego Rafako. 

 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz uznał, że warto zakończyć pierwszą kwestię, czyli 
zdjąć z porządku obrad uchwałę, o której tutaj była mowa. Dodał, że my już od blisko 
dwóch tygodni pracujemy nad uchwałą dotyczącą zmiany planu obejmującego 
Śródmieście Raciborza. Przypomniał, że plan obowiązuje tam od 18 lat i sytuacja, która 
wystąpiła przy ulicy Wileńskiej, może się powtórzyć za chwilę w wielu innych miejscach, 
więc nie jest też rozwiązaniem takie punktowe załatwianie sprawy. Chcielibyśmy też 
Państwu przedłożyć rozwiązanie, które te układy urbanistyczne, które Rada uzna, jako 
zamknięte, żeby one tak jak dziś nie miały już możliwości dogęszczania i budowania 
kolejnej zabudowy. Oczywiście mamy takie osiedla, gdzie to jest możliwe i nie będzie to 
być może budzić większych zastrzeżeń. Dyskutować o tym będzie czas, gdy Państwu to 
rozwiązanie przedłożymy. Będzie to rozwiązanie, które załatwi problem w wielu 
miejscach, a właściwie w całym śródmieściu Raciborza. Natomiast co do uchwały, która 
wnosi jeszcze do porządku obrad, to jest stanowisko Rady odnośnie sytuacji w Rafako. 
Dalej uznał, że tego typu stanowisko przekazane do najwyższych władz jest wskazane, 
żebyśmy jako Rada Miasta i Prezydent Miasta z tym wystąpili, szczególnie po złożeniu 
wniosku o upadłość przez zarząd spółki.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na brak dalszych zgłoszeń poddał pod 
głosowanie wcześniej przedstawiony wniosek o zmianę porządku obrad wraz z dodaniem 
uchwały w sprawie stanowiska odnośnie sytuacji w Rafako. 

 Głosowano wniosek w sprawie: 
przyjęcia następujących zmian w porządku obrad: - dodatkowe materiały wniesione 
przez Prezydenta Miasta: 1) Autopoprawka Nr 1 Prezydenta Miasta do projektu uchwały 
w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok - do pkt 3. 2) Uchwała w sprawie zmiany 
wieloletniej prognozy finansowej - pkt 4. 3) Autopoprawka Nr 1 Prezydenta Miasta do 
projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej - do pkt 4. 4) 
Uchwała w sprawie udzielenia dotacji celowej dla Zakładu Pielęgnacyjno-Opiekuńczego w 
Krzanowicach - pkt 5. 5) Uchwała w sprawie wystąpienia do Rządu RP o udzielenie 
wsparcia dla RAFAKO S.A - po pkt. 13. - wniosek Prezydenta Miasta o zdjęcie z porządku 
obrad Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej 
Śródmieście w Raciborzu - pkt 10.  
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 8, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
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Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Adam 
Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
PRZECIW (8) 
Katarzyna Dutkiewicz, Michał Fita, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dariusz Polowy, 
Justyna Poznakowska, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach 

 
Rada przyjmując powyższy wniosek ustaliła następujący porządek obrad: 
 
1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian. 
2. Przyjęcie protokołu VII sesji Rady Miasta Racibórz. 
3. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok. 
4. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
5. Uchwała w sprawie udzielenia dotacji celowej dla Zakładu Pielęgnacyjno-Opiekuńczego w 

Krzanowicach. 
6. Uchwała w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Programu ochrony środowiska dla 

Gminy Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do roku 2027” za lata 2022-2023. 
7. Uchwała w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Planu Gospodarki Niskoemisyjnej dla 

Miasta Raciborza" za lata 2022-2023. 
8. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr LIII/763/2023 Rady Miasta Racibórz z dnia 18 

stycznia 2023 r. w sprawie powołania Rady Społecznej Raciborskiego Centrum 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. 

9. Uchwała w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 
wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2025-2027 na terenie Miasta 
Racibórz. 

10. Uchwała w sprawie nadania nazwy "Skwer Polskiego Towarzystwa Turystyczno-
Krajoznawczego Oddział w Raciborzu" 

11. Uchwała w sprawie nadania nazwy "Skwer im. Jana Darowskiego". 
12. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej Śródmieście w 
Raciborzu. (punkt zdjęto z porządku obrad) 

13. Uchwała w sprawie zmiany uchwały Nr LI/746/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 21 
grudnia 2022 r. w sprawie ustalenia wysokości opłat za pobyt dziecka w żłobkach lub 
klubach dziecięcych utworzonych przez Miasto Racibórz, maksymalnej wysokości opłaty 
za wyżywienie oraz warunków zwalniania od ponoszenia opłat z późn. zm. 

14. Uchwała w sprawie wystąpienia do Rządu RP o udzielenie wsparcia dla RAFAKO S.A. 
15. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/559/2014 Rady Miasta Racibórz z dnia 28 

maja 2014 r. w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Racibórz. 
16. Uchwała w sprawie ustalenia zasad przyznawania diet oraz zwrotu kosztów podróży 

służbowych dla radnych Rady Miasta Racibórz. 
17. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym. 
18. Wolne wnioski i informacje. 
19. Zakończenie sesji. 
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2. Przyjęcie protokołu VII sesji Rady Miasta Racibórz. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na brak zgłoszeń zarządził głosowanie 
protokołu z VII sesji.  
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia protokołu VII sesji Rady Miasta Racibórz.  
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 8, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Adam 
Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (8) 
Katarzyna Dutkiewicz, Michał Fita, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dariusz Polowy, 
Justyna Poznakowska, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach 

 
3. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok. 
 
 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn przedstawiła uzasadnienie dla zapisów 

autopoprawki Prezydenta Miasta do projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta 
na 2024 r.  

 Radna Ludmiła Nowacka przekazała, że Komisja OKSRiOS zaopiniował pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniował pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały. 

 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniował pozytywnie 
projekt przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką. 

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że swoje uwagi wyrażał zarówno na komisji 
gospodarki jak i na komisji budżetu.  Powtórzył więc, że chodzi o modernizacje drogi 
dojazdowej do gruntów rolnych. Cieszy się z tego, że miasto zrealizowało ten projekt, 
niemniej w terenie wygląda to tak, że zabrakło 80-100 m, aby zamknąć temat do ul. 
Podmiejskiej. Uznał, że środki te można było efektywnie wydać i za jednym razem te 
brakujące metry zrealizować. Tak zaś należy się liczyć z dalszymi uwagami mieszkańców i 
kolejnymi wnioskami na lata następne. Uznał, że takie fragmentaryczne wykonanie na 
pewno nie będzie tańsze. Po drugie przekazał, że już we wrześniu apelował, aby 
przeznaczyć środki na pomoc dla powodzian. Dodał, że z apelem tym zwracał się również 
Pan Przewodniczący. Temat ten należało więc podjąć. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że apelował o przeznaczenie kwoty 
100.000 zł. i radni liczą na to, że w grudniu uda się to przygotować.  

 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przekazał, że budżet nasz w połowie roku nie był 
w najlepszej kondycji. W tej chwili wygląda, że już się bilansujemy. Dla pewności jednak 
prosił o jeszcze kilka dni, aby mieć pełną gwarancję.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że dobrze byłoby ten temat jeszcze w 
grudniu zamknąć. Dalej zapytał, czy można było dokończyć ten wspomniany remont 
drogi.  

 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przekazał, że odpowie radnemu na piśmie. 
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 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że na szczęście są to nasze środki i można 
je przeznaczyć na inne zadania. Następnie z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak 
chętnych do dalszej dyskusji zarządził głosowanie, najpierw autopoprawki, a później całej 
uchwały.     
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Autopoprawki Nr 1 do projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 
2024 rok.  
Wyniki głosowania 
ZA: 16, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (16) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław 
Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Justyna Poznakowska, Paweł 
Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dawid Wacławczyk 
NIEOBECNI (1) 
Dariusz Polowy 
 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok wraz z autopoprawką.  
Wyniki głosowania 
ZA: 16, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (16) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław 
Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Justyna Poznakowska, Paweł 
Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
PRZECIW (3) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Dawid Wacławczyk 
NIEOBECNI (1) 
Dariusz Polowy 

Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/102/2024 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 r.  
 
4. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
 
 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniował pozytywnie projekt 

przedmiotowej uchwały.  
 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniował pozytywnie 

projekt przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką. 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych 

do dalszej dyskusji zarządził głosowanie, najpierw autopoprawki, a później całej uchwały. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Autopoprawki Nr 1 do projektu Uchwały w sprawie zmiany wieloletniej 
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prognozy finansowej.  
Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (15) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław 
Lenk, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Justyna 
Święty-Ersetic, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
PRZECIW (1) 
Henryk Mainusz 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dawid Wacławczyk 
NIEOBECNI (1) 
Dariusz Polowy 
 

 Radny Henryk Mainusz zgłosił pomyłkę podczas głosowania i poprosił, aby do protokołu 
zapisano, że był za. 
 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej wraz z 
autopoprawką.  
Wyniki głosowania 
ZA: 16, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (16) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław 
Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Justyna Poznakowska, Paweł 
Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
PRZECIW (4) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dawid Wacławczyk 
NIEOBECNI (1) 
Dariusz Polowy 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/103/2024 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
 
5. Uchwała w sprawie udzielenia dotacji celowej dla Zakładu Pielęgnacyjno-Opiekuńczego 
w Krzanowicach. 

 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych 

do dyskusji zarządził głosowanie uchwały. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej dla Zakładu Pielęgnacyjno-
Opiekuńczego w Krzanowicach.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
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Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Justyna Święty-
Ersetic, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
NIEOBECNI (1) 
Dariusz Polowy 
 

Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/104/2024 w sprawie udzielenia dotacji celowej dla Zakładu 
Pielęgnacyjno-Opiekuńczego w Krzanowicach. 
 
6. Uchwała w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Programu ochrony środowiska dla 
Gminy Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do roku 2027” za lata 2022-2023. 

 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych 

do dalszej dyskusji zarządził głosowanie uchwały. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Programu ochrony 
środowiska dla Gminy Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do roku 2027” za 
lata 2022-2023.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Justyna Święty-
Ersetic, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
NIEOBECNI (1) 
Dariusz Polowy 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/105/2024 w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Programu 
ochrony środowiska dla Gminy Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do roku 
2027” za lata 2022-2023. 
 
7. Uchwała w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Planu Gospodarki Niskoemisyjnej dla 
Miasta Raciborza" za lata 2022-2023. 

 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych 

do dalszej dyskusji zarządził głosowanie uchwały. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Planu Gospodarki 
Niskoemisyjnej dla Miasta Raciborza" za lata 2022-2023.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, 
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Piotr Klima, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Justyna Święty-
Ersetic, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
NIEOBECNI (1) 
Dariusz Polowy 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/106/2024 w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji „Planu 
Gospodarki Niskoemisyjnej dla Miasta Raciborza" za lata 2022-2023. 
 
8. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr LIII/763/2023 Rady Miasta Racibórz z dnia 18 
stycznia 2023 r. w sprawie powołania Rady Społecznej Raciborskiego Centrum Rehabilitacji 
Osób Niepełnosprawnych. 

 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych 

do dyskusji zarządził głosowanie uchwały. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr LIII/763/2023 Rady Miasta Racibórz z 
dnia 18 stycznia 2023 r. w sprawie powołania Rady Społecznej Raciborskiego Centrum 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Justyna Święty-
Ersetic, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
NIEOBECNI (1) 
Dariusz Polowy 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/107/2024 w sprawie zmiany Uchwały Nr LIII/763/2023 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 18 stycznia 2023 r. w sprawie powołania Rady Społecznej 
Raciborskiego Centrum Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych.  
 
9. Uchwała w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 
wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2025-2027 na terenie Miasta Racibórz. 

 
 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniował pozytywnie projekt 

przedmiotowej uchwały.  
 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniował pozytywnie 

projekt przedmiotowej uchwały. 
 Radny Alan Wolny przekazał, że ma pytanie do planów wydatkowych na 2026 rok. 

Dotyczy to oczyszczalni ścieków w zadaniu inne koncepcje, fotowoltaika i kompostownia. 
Poprosił o więcej informacji, szczególnie jeżeli chodzi o wielkość instalacji i czy to miejsce 
na instalację jest już wybrane, czy to jest tylko koncepcja i na razie więcej szczegółów nie 
ma. Wydatek to 2,2 mln zł. 
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 Prezes Zarządu Wodociągów Raciborskich Sp. z o.o. Pani Justyna Niestrój przekazała, że 
wielkość farmy fotowoltaicznej planowana jest na 318,16 kW. Farma ma stanąć na 
terenie oczyszczalni ścieków przy ulicy Wodnej. Na dzień dzisiejszy nie posiadamy 
pozwoleń. Do 6 grudnia składamy projekt o dofinansowanie tejże farmy fotowoltaicznej. 
Jeśli chodzi o kompostownię, to ona także ma powstać na terenie oczyszczalni ścieków. 
Tutaj, jednakże na dzień dzisiejszy nie ma żadnego programu, z którego moglibyśmy 
pozyskać środki zewnętrzne, dlatego kompostownia przewidziana jest w naszym planie 
wieloletnim dopiero na rok 2027. Będziemy obserwowali, czy pojawią się jakieś źródła 
zewnętrzne. Jeśli tylko się pojawią, rozpoczniemy procedurę i będziemy procedować 
budowę kompostowni.  

 Radny Alan Wolny zapytał czy te 318 kW to są same panele fotowoltaiczne, czy jednak z 
instalacją do magazynowania energii?  

 Prezes Justyna Niestrój przekazała, że nie są to same panele, będzie jeden magazyn 
energii, ze względu na to, iż konkurs, w którym startujemy, wymusza na nas, by spółka 
wykorzystała całość wyprodukowanej energii, a ze względu na nasz profil działalności, 
musimy tą energię sobie zmagazynować. 

 Radny Alan Wolny zapytał, czy wiadomo jakiej wielkości będzie ten magazyn?  
 Prezes Justyna Niestrój przekazała, że dzisiaj nie odpowie na to pytanie.  
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych 

do dalszej dyskusji zarządził głosowanie uchwały. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji 
urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2025-2027 na terenie 
Miasta Racibórz.  
Wyniki głosowania 
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (21) 
Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Dariusz Polowy, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, 
Justyna Święty-Ersetic, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, 
Piotr Żurawik 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/108/2024 w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju 
i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2025-2027 na 
terenie Miasta Racibórz.  
 
10. Uchwała w sprawie nadania nazwy "Skwer Polskiego Towarzystwa Turystyczno-
Krajoznawczego Oddział w Raciborzu". 

 
 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniował pozytywnie projekt 

przedmiotowej uchwały.  
 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniował pozytywnie 

projekt przedmiotowej uchwały. 
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 Radny Marcin Fica przy okazji przypomniał, że na Komisji Gospodarki prosił, aby nazwa 
Rondo Zamkowe w końcu pojawiła się na rondzie. Od kilku lat mamy nazwę, a tablicy z 
nazwą nie ma.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk uznał, że jeśli rzeczywiście już coś nazwaliśmy, to 
trzeba dopełnić formalności związanych z tym projektem uchwały. Następnie z uwagi na 
pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie nadania nazwy "Skwer Polskiego Towarzystwa Turystyczno-
Krajoznawczego Oddział w Raciborzu".  
Wyniki głosowania 
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (19) 
Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Ludmiła Nowacka, Julia 
Parzonka, Dariusz Polowy, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Dawid Wacławczyk, 
Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Henryk Mainusz 
NIEOBECNI (1) 
Justyna Poznakowska 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/109/2024 w sprawie nadania nazwy "Skwer Polskiego 
Towarzystwa Turystyczno-Krajoznawczego Oddział w Raciborzu". 
 
11. Uchwała w sprawie nadania nazwy "Skwer im. Jana Darowskiego". 

 
 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniował pozytywnie projekt 

przedmiotowej uchwały.  
 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniował pozytywnie 

projekt przedmiotowej uchwały. 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk zwrócił uwagę, że w jednym miejscu będzie rondo i 

skwer z tą samą nazwą.  
 Radny Marcin Fica przekazał, że mieszkańcy pytają, czy to jest jeden Darowski, czy to są 

spokrewnieni Darowscy, bo jest rondo i skwer. Co więcej rondo nie jest zlokalizowane na 
terenie Brzezia.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przyznał, że rzeczywiście, gdyby to było bliżej szkoły, 
to ta rozpoznawalność tego poety Brzeskiego pewnie mogłaby być większa.  

 Radna Magdalena Kusy wskazała, że skwer już jest zrobiony i tablica już stoi.  
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych 

do dalszej dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie nadania nazwy "Skwer im. Jana Darowskiego".  
Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (15) 
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Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Dariusz Polowy, 
Justyna Poznakowska, Justyna Święty-Ersetic, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach, Piotr 
Żurawik 
PRZECIW (3) 
Marcin Fica, Henryk Mainusz, Paweł Rycka 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 
Dominik Konieczny, Alan Wolny 
NIEOBECNI (1) 
Adam Witecki 
 

 Radny Adam Witecki zgłosił do protokołu błąd w głosowaniu, gdyż wstrzymał się w tym 
głosowaniu. 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/110/2024 w sprawie nadania nazwy "Skwer im. Jana 
Darowskiego". 
 
12. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej 
Śródmieście w Raciborzu. (punkt zdjęto z porządku obrad) 
 
13. Uchwała w sprawie zmiany uchwały Nr LI/746/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 21 
grudnia 2022 r. w sprawie ustalenia wysokości opłat za pobyt dziecka w żłobkach lub 
klubach dziecięcych utworzonych przez Miasto Racibórz, maksymalnej wysokości opłaty za 
wyżywienie oraz warunków zwalniania od ponoszenia opłat z późn. zm. 

 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych 

do dyskusji zarządził głosowanie uchwały. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr LI/746/2022 Rady Miasta Racibórz z 
dnia 21 grudnia 2022 r. w sprawie ustalenia wysokości opłat za pobyt dziecka w żłobkach 
lub klubach dziecięcych utworzonych przez Miasto Racibórz, maksymalnej wysokości 
opłaty za wyżywienie oraz warunków zwalniania od ponoszenia opłat z późn. zm. (po 
konsultacjach).  
Wyniki głosowania 
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (21) 
Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Dariusz Polowy, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, 
Justyna Święty-Ersetic, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny, 
Piotr Żurawik 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/111/2024 w sprawie zmiany uchwały Nr LI/746/2022 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 21 grudnia 2022 r. w sprawie ustalenia wysokości opłat za pobyt 
dziecka w żłobkach lub klubach dziecięcych utworzonych przez Miasto Racibórz, 
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maksymalnej wysokości opłaty za wyżywienie oraz warunków zwalniania od ponoszenia 
opłat z późn. zm. 
 
14. Uchwała w sprawie wystąpienia do Rządu RP o udzielenie wsparcia dla RAFAKO S.A. 
 
 Radny Dominik Konieczny wskazał, że do projektu uchwały Rady Miasta Racibórz w 

sprawie wystąpienia do rządu RP o udzielenie wsparcia dla RAFAKO SA. jest dołączone   
stanowisko Rady Miasta Racibórz podpisane przez Prezydenta. Zapytał więc jak to należy 
rozumieć?  

 Przewodniczący Rad Mirosław Lenk przekazał, że Pan Prezydent wniósł ten projekt 
uchwały, natomiast apel podpisze Przewodniczący Rady.  

 Radny Dominik Konieczny odnosząc się następnie do treści tego stanowiska, przekazał, że 
ma krytyczną opinię na ten temat. W tak ważnej sprawie zostały wyprodukowane 
dosłownie trzy akapity. Uznał, że projekt ten jest niedopracowany. Dalej przekazał, że nie 
wiem, czy zaniepokojenie to jest adekwatne słowo do tej sytuacji, w której jest w tej 
chwili Rafako. Niepokoić to można było się w zeszłym roku. Teraz na usta cisną się już 
inne słowa. Rafako potrzebuje szybkich jasnych decyzji. Apel do rządu o podjęcie pilnych 
działań w celu wykorzystania całego potencjału ludzkiego. Rada Miasta nie może być 
również obojętna na los kilkuset osób. Dalej wskazał na słowa, że zwracamy się do rządu 
RP i wszystkich instytucji zaangażowanych w proces restrukturyzacji. Zapytał więc o jakie 
to instytucje tutaj chodzi? Wskazał, że w tej chwili nie trwa proces restrukturyzacji, tylko 
już proces upadłościowy, gdyż został złożony wniosek o upadłość. Dalej podkreślił, że 
Rafako to firma, która zbudowała polską energetykę, wszystkie najważniejsze bloki 
energetyczne w Polsce. Uznał więc, że te słowa są bardzo powściągliwe. Można było ten 
apel napisać lepiej. Tu po prostu zostało zmielonych kilkanaście zdań, bardzo 
ogólnikowych, z których właściwie niewiele wynika. Dodał, że nie wie, jak zagłosuje w tej 
sytuacji, ale uważa, że to raczej takie działania pozorowane, niż faktycznie. Dodał, że 
obecny premier był przecież w ubiegłym roku w RAFAKO, dużo naobiecywał. Jak się 
skończyło, widzimy. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że warto by było odświeżyć informacje, 
bo tam cała plejada polityków z różnych stron już bywała. Oczywiście można wspominać 
wielkość RAFAKO, niemniej dzisiaj RAFAKO rzeczywiście jest sytuacji upadłości. Dodał, że 
co byśmy nie napisali, to pewnie będzie w różny sposób odbierane, tu jest chyba bardziej 
taka próba zauważenia, że ten proces śledzimy. Czy jesteśmy zaniepokojeni, czy 
oburzeni, to pewnie niewiele wniesie do tego. Apel możemy więc skierować do 
obecnego rządu. Ostatnio Pani Poseł przekazała stanowisko na Radzie Powiatu, my zaś 
chcemy w inny nieco sposób wyrazić stanowisko i skierować do rządu swój apel. 
Zapewne Związki Zawodowe i Rafakowcy oczekują od nas jakiegoś zauważenia, bo to nie 
jest pomoc. Trzeba powiedzieć jasno, że ten nasz gest jest gestem już bardziej rozpaczy 
niż jakiejś konkretnej pomocy, która może przynieść jakąś zmianę w sytuacji RAFAKO. Nie 
tyle chodzi więc o dobór zdań, co o fakt, że chcemy to zauważyć, bo to ostatni czas.  

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że Pan Przewodniczący ma rację, że to ostatni czas. 
Niemniej uznał, że są to w tej chwili pewne działania pozorowane. Ubolewa nad tym, że 
wtedy, kiedy był ten czas, by faktycznie podejmować realne kroki w tym celu, aby Rafako 
pomóc, między innymi przez to, żeby umorzyć ratę podatku. To Pan Prezydent niestety 
się na te kroki nie zdecydował, pomimo tego, że firma od 75 lat uczciwie zawsze podatki 
lokalne płaciła. 
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 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że ma trochę doświadczenia w tej 
kwestii. Nie umarza się podatku firmom, które upadają. Umarza się podatki firmom, 
które rokują nadzieję powrotu na ścieżkę opłacania podatków. Takie są zasady.  

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że sytuacja finansowa firmy uzasadniała podjęcie 
takiej decyzji. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że umarzanie podatku w sytuacji, kiedy 
trwa proces sądowy moim zdaniem byłoby totalnym błędem 

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że złożenie wniosku o upadłość nastąpiło 26 
września. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że mówił o czymś innym.  
 Radny Dominik Konieczny przekazał, że firma zwracała się od wiosny bieżącego roku z 

wnioskami o to, aby udzielić umorzenia kolejnych rat w podatku. 
 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przekazał, że proces ten trwa już parę lat.  

Dostaliśmy też decyzję o tym, że mamy zwrócić RAFAKO kilkaset tysięcy złotych źle 
naliczonego podatku od nieruchomości.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że też nie umorzyłby podatku firmie, 
która się ze mną procesuje, że jej nie umorzyłem podatku. Podobna sytuacja była ze 
szpitalem. Nie umorzył tego podatku, natomiast skończyło się to pomyślnie dla gminy. W 
tym przypadku gmina chyba kompensuje zobowiązania podatkowe na RAFAKO, więc 
tego argumentu raczej by nie podnosił. Obwinianie się tutaj nawzajem niczego nie 
przynosi.  

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że nie obwinia Pana Przewodniczącego.  
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że RAFAKO samo sobie zgotowało ten los, 

jakby to nie zabrzmiało. Na pewno my jako Miasto Racibórz i Samorząd Raciborski do 
sytuacji ekonomicznej RAFAKO w żaden sposób się nie przyczynił. Umarzanie podatków 
podmiotowi, który upada czy jest w takiej sytuacji, że nie rokuje, że wróci na ścieżkę 
podatnika, jest po prostu nierozważne, wręcz zakazane. 

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że w pierwszej połowie roku jeszcze rokowało. 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że tu chodzi o to, żeby ten gest ze strony 

Miasta Racibórz podjąć. Może to nie jest doskonałe, ale zróbmy to. Taki ma apel. 
 Radny Roman Wałach przekazał, że przyłącza się do tego co powiedział Radny Konieczny. 

Dodał, że uzasadnienie rzeczywiście mogłoby być rozwinięte, bo chodzi o to, aby RAFAKO 
dalej istniało. W tym uzasadnieniu powinno wybrzmieć to, że winna temu wszystkiemu 
jest dzisiejsza transformacja energetyczna, Zielony Ład. Z jednej strony wydaje się, że 
będziemy mieli tani prąd ze słońca i wiatru, ale z drugiej strony są zamykane elektrownie. 
Dalej chodzi o bezpieczeństwo energetyczne kraju. Ten tani prąd, który wydaje się, że 
mamy za darmo, jest coraz droższy. Nie mówimy tylko o RAFAKO, mówimy też o 
zamykanych elektrowniach, mówimy o tym, że ludzie tracą pracę. Więc to są rzeczy, 
które są na tyle nośne i na tyle istotne, że wydaje się, że to uzasadnienie rzeczywiście 
powinno być rozwinięte o takie też elementy. Mając na uwadze, że jest to jednak apel do 
rządu polskiego.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk uznał, że w kwestiach polityki energetycznej będą 
zapewne tutaj różne poglądy.  

 Radny Michał Fita uznał, że być może nie ma konieczności dopracowywania samego 
projektu uchwały, natomiast może należy stworzyć wspólnie dodatkowy załącznik, w 
którym te wątki zostaną ujęte. Faktem jest, że problemy RAFAKO wynikają z ogólnego 
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trendu. Dobrze więc podjąć tą uchwałę i uzupełnić o te treści, które uznamy, że należy 
dodać. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że obawia się, że rozszerzenie o te 
elementy, które stanowią już politykę i które są różnie komentowane w różnych 
środowiskach, one nas podzielą. My żadnego apelu nie podejmiemy. Zróbmy to 
odrębnie. Tutaj pochylamy się nad tym projektem uchwały w sytuacji, kiedy to jest nasz 
zakład pracy, co prawda piszemy o jego pozycji w Polsce, ale to jest nasz raciborski zakład 
pracy, to są nasi mieszkańcy, nasze rodziny, to są nasze podatki i tu bardziej chodziło o 
to, żeby się skoncentrować na tym. Bo jak pójdziemy dalej, to naprawdę dzisiaj tego na 
pewno nie zrobimy, nie wie czy w ogóle będziemy w stanie, bo różnimy się w tych 
kwestiach. Przykładem choćby ulica Wileńska i postrzeganie tych tematów, a już w 
polityce energetycznej państwa, Zielonym Ładzie, to się już posprzeczamy się na pewno. 
Dalej uznał, że należy już przystąpić do głosowania. Zapewne wszyscy mamy świadomość 
tego, że to nie jest doskonałe, ale ma nadzieję, że ktoś to przynajmniej przeczyta, bo 
rzeczywiście wielu polityków różnych opcji obiecywało, że ma na RAFAKO jakiś pomysł. 
Następnie z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zarządził głosowanie uchwały.  
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia uchwały w sprawie wystąpienia do Rządu RP o udzielenie wsparcia dla RAFAKO 
S.A.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Marcin Fica, Michał Fita, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Dariusz Polowy, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, 
Justyna Święty-Ersetic, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach, Adam Witecki, Alan Wolny 
NIEOBECNI (1) 
Piotr Żurawik 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/112/2024 w sprawie wystąpienia do Rządu RP o udzielenie 
wsparcia dla RAFAKO S.A.  
 
15. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/559/2014 Rady Miasta Racibórz z dnia 28 
maja 2014 r. w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Racibórz. 
 
 Radna Ludmiła Nowacka przekazała, że Komisja OKSRiOS nie rozstrzygnęła w głosowaniu 

opinii projektu przedmiotowej uchwały. 
 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniowała negatywnie projekt 

przedmiotowej uchwały.  
 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniowała negatywnie 

projekt przedmiotowej uchwały. 
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że jako współautor projektu uchwały 

wspólnie z Kierownikiem Biura Rady Miasta wnosi o drobną zmianę w paragrafie 
osiemnastym, to wynikało z dyskusji na komisjach. Paragraf osiemnasty składałby się z 
dwóch ustępów, to co jest byłoby ust. 1 i dodaje się ust. 2 o treści: „2. Pod nieobecność 
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Przewodniczącego Rady i I Wiceprzewodniczącego Rady, zadania Przewodniczącego Rady 
wykonuje II Wiceprzewodniczący Rady.  

 Radny Roman Wałach przekazał, że na początek ma pytanie odnośnie paragrafu 
trzynastego, gdzie wprowadzamy II Wiceprzewodniczącego Rady. Zapytał więc jaki jest 
powód wprowadzenia takiego zapisu i w czym to usprawni działanie Rady Miasta? 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że już na ten temat się wypowiadał się na 
komisji. Mówił to też na poprzedniej sesji, że to jest trochę też sprawa polityki Rady. 
Mamy tutaj wiele klubów radnych. Ustawa dopuszcza i Rada Miasta Racibórz miała 
wcześnie Prezydium Rady składające się z trzech osób, czyli z przewodniczącego i dwóch 
wiceprzewodniczących. Jest to powrót do tego, żeby dać możliwość uczestniczenia w 
życiu Rady, w Prezydium Rady również przedstawicielom innych klubów, czy innym 
osobom. Dodał, że w Rybniku jest nawet czterech wiceprzewodniczących Rady. W 
naszym Powiecie jest dwóch wiceprzewodniczących. Teoretycznie pewnie wystarczyłby 
tylko przewodniczący, jeśli nie będzie chorował, to będzie w ogóle doskonale, będzie 
taniej. Ale to nie w tym rzecz. Uznał, że sygnalizowanie tego, że ograniczamy Prezydium 
Rady, bo oszczędzamy nie jest dobrym rozwiązaniem. Stąd taka propozycja. Otwarcie też 
przekazał, że nie wie, czy będziemy wybierać, czy nie będziemy wybierać, ale to jest 
powrót do zapisu, do starego statutu, który obowiązywał do poprzedniej kadencji. Został 
zmieniony w pierwszym roku poprzedniej kadencji.  

 Radny Roman Wałach przekazał, że odebrał to bardzo jednoznacznie. Musimy mieć tylu 
wiceprzewodniczących, ile mamy klubów. Wtedy to jest jakaś równowaga, jakiś sens 
polityczny. Albo też mówimy o czymś takim, że przygotowujemy sobie miejsce do 
pewnego działania, które ma zjednywać kogoś. Przecież miejsce w tym prezydium nie 
jest przypadkowe. To jest kwestia pewnej koalicji. Pewien układ Rady, który Państwo 
zaakceptowali i to powoduje, że Pan Alan Wolny siedzi w tym miejscu, a nie w innym. Nie 
kwestionuje tego. Zakłada, że to jest pewna struktura, która jest przyjęta. Natomiast 
ciśnie mu się tutaj na usta słowo korupcja polityczna. Czyli taki moment, w którym 
możemy komuś coś obiecać lub dać jakąś korzyść i to już nie ma nic wspólnego wtedy z 
demokracją ani z polityką. To jest przygotowanie do pewnych działań. Jeżeli tak jest, to 
uważa, że to jest złe. Chciałby też zaapelować do Państwa Radnych, do ludzi młodych, 
którzy być może jesteście tu pierwszy raz, żeby nie popierać takiego działania, żeby nie 
zostawiać tej przestrzeni do takiego działania. Bo ten układ, który jest w tej chwili jest 
czytelny, jest wystarczający i tak jak Pan Przewodniczący powiedział to co będzie, nie 
wnosi nic, nie daje żadnych korzyści dla funkcjonowania Rady. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że nie powiedział tego ani tak, ani nie.  
 Radny Roman Wałach przekazał, że jest to jego wniosek z wypowiedzi Przewodniczącego 

Rady, ponieważ Pan się nie wypowiedział, ani tak, ani nie, ale wypowiedział się Pan tylko 
wyłącznie w kontekście politycznym.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że jakie to przyniesie korzyści, to teraz 
nie jest wstanie odpowiedzieć, Dodał, że nie zamierzam chorować, zawsze może go coś 
dopaść, oby nie. Natomiast nie kierował się absolutnie chęcią kupowania. Nasza koalicja 
rządząca w Radzie ma 13 osób. Ma się bardzo dobrze pomimo różnych poglądów, jakie 
możemy mieć na sprawy. Jesteśmy w stanie się porozumieć, na co dajemy dowody 
pewnie wielokrotnie. Nie mogliśmy wybrać drugiego wiceprzewodniczącego na pierwszej 
sesji, bo nie mogliśmy przecież wtedy zmienić statutu, bo pierwsza sesja nie daje takich 
możliwości. Wybraliśmy więc tak, jak pozwalał statut. Jeśli chcielibyśmy ten stan zmienić, 
to powinniśmy zmienić statut. Dodał, że sygnalizował to od samego początku, może nie 
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na pierwszej sesji, ale na pewno na następnej. Mówił, że należy zmienić go nie tylko w 
zakresie uporządkowania kwestii zabierania głosu, ale również w zakresie 
funkcjonowania samej Rady. Dalej zapewnił, że nie kieruje się chęcią dodatkowych 
zakupów, bo tak to wybrzmiało wyraźnie. Natomiast uważa, że Rada, tak jak pozwala 
ustawa, powinna mieć możliwość funkcjonowania i albo jeszcze w tej kadencji, albo 
przynajmniej w następnej kadencji. Wtedy nie będzie już problemu, żeby na pierwszej 
sesji wybrać całe Prezydium Rady, w zależności od tego, jak się ona ułoży. Oczywiście, 
zawsze jest jakiś element polityczny tej Rady. Dodał, że jest pod wrażeniem Rybnika, 
który rzeczywiście potrafił się w tym roku właśnie klubowo rozdać i jego zdaniem jest to 
dobry prognostyk na współpracę tej Rady, pomimo tego, że ona jest też pewnie 
skonfliktowana i ma wiele różnych poglądów na różne kwestie, to jednak jest to krok w 
dobrym kierunku. Uznał, że my też w takim kierunku powinniśmy zmierzać. Co więcej to 
Wiceprzewodniczący Rady Pan Alan Wolny zwrócił mu uwagę, że my też nie mamy 
ograniczeń, możemy mieć nawet trzech wiceprzewodniczących. Wtedy być może nie 
nasunęłoby się Panu Radnemu to słowo na myśl, bo mogłoby to sugerować, że ten 
kierunek jest nieco inny. Może to błąd z jego strony, więc jeśli padnie tutaj propozycja 
trzeciego wiceprzewodniczącego to pewnie sprawa jest otwarta, choć nie wie czy to nie 
byłoby już przerost w sytuacji, kiedy rzeczywiście nasze miasto trochę się ograniczyło, 
jeśli chodzi o liczbę mieszkańców i radnych.  

 Radny Alan Wolny (Ad Vocem) przekazał, że przede wszystkim wiceprzewodniczący w 
obecnej formie jest wymogiem prawnym, więc jego obecność tutaj nie osobista, tylko 
stanowiskowa jest koniecznością. Po drugie, mimo że to jest zaszczyt, nie jest 
przyspawany do tego miejsca. Państwo mają pełne prawo do zmiany. Po trzecie, tak jak 
Pan Przewodniczący powiedział, sam apelował o to, żeby była możliwość trzech 
wiceprzewodniczących. 

 Radny Dawid Wacławczyk przekazał, że jest zwolennikiem nazywania spraw po imieniu, a 
szczęśliwie mamy taką sytuację, że jeszcze nie dyskutujemy w personaliach, więc nie 
trzeba nikogo z kolegów czy też z koleżanek nazywać ani samorządowym darmozjadem, 
ani politycznym sprzedawczykiem. Niemniej jednak, podobnie jak większość z Państwa, 
jest radnym od kilku kadencji. Wszyscy doskonale wiemy, jak tu siedzimy, że funkcja 
drugiego przewodniczącego jest absolutnie zbędna. Jest to stanowisko wyłącznie 
polityczne po to, żeby kogoś przytulić, uhonorować albo żeby się dobrze czuł na tym 
drugim krześle, miał więcej zdjęć. W zeszłej kadencji kluby, nie byłem wtedy radnym, ale 
kluby Prezydenta Polowego i Michała Fity pomimo tego, że miały możliwość obsadzenia 
drugiego stanowiska swoim radnym, podobnie jak poprzednio czyniły to Państwa 
ugrupowania, nigdy ta trzecia osoba nie była z opozycji, to zawsze był ktoś z koalicji, to 
jednak radni potrafili się samoograniczyć, tą funkcję zlikwidować jako niepotrzebną. 
Dodał, że nie zgadza z Panem Przewodniczącym, te kilkadziesiąt tysięcy złotych to nie jest 
coś, o czym nie warto mówić. To jest w skali pięciu czy czterech lat już kwota, za którą 
można zrobić, nie wiem, plac zabaw albo jakiś skwer, albo nasadzić dużo zieleni. Bardzo 
cieszy się ze szczerości Pana Przewodniczącego, za tą otwartość. Czyli robimy stanowisko 
polityczne po to, żeby na wszelki wypadek mieć możliwości po prostu przekupienia kogoś 
albo nagrodzenia, albo zaspokojenia jego ambicji. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk poprosił, aby Pan Radny nie posuwał się za daleko. 
Dodał, że jest tu po to, żeby zwracać uwagę. Pan Radny zaczyna zarzucać mu korupcję 
polityczną.  
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 Radny Dawid Wacławczyk przekazał, że to jest interpretacja Pana Przewodniczącego. 
Czegoś takiego nie powiedział. Powiedział, jak to widzi i ma pełne prawo do oceny jako 
radny tego projektu, nad którym mamy głosować. Dodał, że nie chciałby, żeby Pan Alan 
Wolny poczuł się tutaj wywołany do tablicy. Wiemy, że tak naprawdę pierwszy 
przewodniczący jest potrzebny. Skrajnie rzadko, żeby nie powiedzieć, że tylko wtedy jak 
przewodniczący potrzebuje przerwy, tak jest w każdej radzie, w każdym samorządzie. To 
nie dotyczy obecnej sytuacji. Dzięki i tej kadencji, i poprzedniej wiemy, że ta funkcja jest 
zbędna. Jest więc zdecydowanym przeciwnikiem powoływania tej funkcji właśnie po to, 
żeby nie robić niepotrzebnych apetytów. Właśnie po to, żeby nie wydawać tych pieniędzy 
niepotrzebnie, a już nawet uspokajając kwestie polityczne. Faktycznie w raciborskim 
samorządzie tak było, że kluby koalicyjne, a pamięta, że zawsze były dwa, więc one są 
zaspokojone. Faktycznie albo trzeba było iść w tym kierunku jak w Rybniku, gdzie jest jak 
w Sejmie, że każdy klub ma swojego przewodniczącego. Natomiast wprowadzanie tego 
drugiego jego zdaniem jest potencjalnie korupcjogenne, jego zdaniem nie ma żadnego 
znaczenia funkcjonalnego. Jest tego przeciwnikiem. Albo więc faktycznie robimy wielkie 
porozumienie i tam jest miejsce dla każdego klubu, nawet jakby ich było pięć czy sześć, 
albo ten jeden funkcjonalnie w zupełności wystarcza. Wiemy, że ten pierwszy 
przewodniczący w realu dosyć rzadko ma szansę popracowania. Dlatego składam 
wniosek, żeby tą funkcję drugiego przewodniczącego wycofać.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że wielu mieszkańców pewnie sądzi, że 
my tu jesteśmy w ogóle niepotrzebni i wydają pieniądze na darmozjadów, tak jak Pan to 
określił. Trzeba się też z tym pogodzić. Dalej przekazał, że odpowiada, bo jest autorem 
tego projektu uchwały, niemniej przeprasza, że nie zgłosił się do głosu.  

 Radny Roman Wałach uznał, że to jest jeszcze kwestia pewnego demokratycznego 
podejścia do pewnych zapisów czy demokracji, która gdzieś tam jest w naszym gronie. Tu 
mamy szereg takich zapisów, które też zresztą istniały, były ograniczenia czasu 
wystąpienia mówców czy zamknięcia listy. Do tego dochodzi zakończenie wystąpienia 
mówców. Taki wniosek będzie mógł być zgłoszony poza kolejnością. Jest też kwestia 
rażącego zakłócenia, gdzie kiedyś było sformułowanie w sposób oczywisty zakłóca. Dzisiaj 
to jest po prostu radny zakłóca, czyli z tego wniosek, że też jakby trochę zmiękczamy tą 
decyzyjność odnośnie tego, czy komuś odbieramy głos. Chodzi o paragraf 37 pkt 2, czyli 
jeżeli Pan Przewodniczący stwierdzi, że jest taka sytuacja, to może zareagować. Może to 
tylko gra słów. Niemniej jednak jest takie odczucie, że gdzieś ta swoboda wypowiedzi 
może być ograniczana. W związku z tym proponuje, żeby jednak pozostawić stare zapisy, 
gdzie istnieje sformułowanie „w sposób oczywisty zakłócają porządek obrad”. Dalej 
proponuje, aby wykreślić punkt piąty w paragrafie 39, to jest zapis „zakończenie 
wystąpień mówców”. Dalej w paragrafie 39 dopisać w pkt. 4 po słowach „zamknięcie listy 
mówców lub kandydatów” słowa o takim właśnie demokratycznym podejściu i 
swobodzie wypowiedzi. Warto by tutaj wskazać liczbę radnych, którzy jeszcze mogą się 
wypowiedzieć. Inaczej jest to jakby wniosek o zamknięcie dyskusji. Niech to będzie na 
takiej zasadzie, że kończymy dany wątek i jeszcze dopuszczamy do głosu dwóch radnych. 
Chodzi o to, żeby dodać sformułowanie „dopuszczając dwa ostatnie głosy w dyskusji” 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że zgadza się z tym, że są to pewne 
ograniczenia, ale po to abyśmy się wypowiadali w sposób zorganizowany i w miarę 
możliwie syntetyczny. Obradujemy bardzo długo, często w każdym punkcie porządku 
obrad, wszyscy radni danego klubu chcą zabierać głos i to po kilka razy. To nie jest 
potrzebne. Kluby też powinny się zdecydować, kto się wypowiada w jakiej kwestii, żeby 
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tą dyskusję uporządkować. Przypominał, że wnioskodawcy projektów uchwał i 
przedstawiciele klubów nie mają tych ograniczeń. Czyli można przeprowadzić tą dyskusję 
w sposób sterowany. Wskazał, że takie zgłoszenia do dyskusji często tylko ją przedłużają i 
do niczego nie prowadzą. Dodał, że dotyczyć to również będzie jego samego. 
Ograniczenia te nie dotyczą wnioskodawców danych projektów uchwał czy 
przedstawicieli klubów. Natomiast inny przedstawiciel tego klubu ma dwa razy 
możliwość zabrania głosu i dwa razy ad vocem. To nie jest mało. My rzadko korzystamy 
nawet z takiej ilości. Nie ma tutaj więc zagrożenia. Taka jest idea, aby tą dyskusję 
prowadzić do końca, aż wyczerpiemy rzeczywiście temat, ale w sposób bardziej 
zorganizowany. Następnie przekazał, że wykreślenia słowa „oczywisty” z paragrafu 37, to 
jest sugestia radcy prawnego. Dodał, że szczerze mówiąc, nie bardzo wie, jak rozstrzygać 
czy to jest sposób oczywisty, czy nieoczywisty. Zawsze będzie ryzykował reakcji radnych, 
że zrobi to wbrew jakimś zasadom i może pochopnie. Mając na uwadze ostatnie takie 
zdarzenie przekazał, że mógł się chyba wtedy jednak powstrzymać i następnie obiecał, że 
będzie się powstrzymywał i nie będzie używał tego narzędzia. A to czy będzie tam słowo 
„oczywisty”, czy tam go nie będzie nie wpłynie na jego postępowanie i żadnego 
przewodniczącego, bo ocena tej oczywistości jest rzeczywiście bardzo trudna. Dodał, że 
ma trzymać się procedur. Nie zakłada, że ktoś tu będzie kogoś obrażał ewidentnie, że 
będzie mu odbierał głos. Chodzi o to, żeby mówić w temacie.  

 Radny Roman Wałach uznał, że traktuje to jako temat wyjaśniony.  
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że ograniczanie mówców poprzez 

zamknięcie listy ono jest z poprzedniej kadencji i ono dotyczyło głównie mówców spoza 
Rady, ale radca prawny zwrócił uwagę, że nie można rozróżniać radnych i nie radnych, 
gdy już udzielono im głosu. Dodał, że zawsze komuś coś się jeszcze przypomni, ale w taki 
sposób będziemy tą dyskusję ciągnąć beż końca. Wskazał, że ograniczanie poprzez 
złożenie wniosku to jest stary zapis. To nie jest nic nowego. Nie jest to też często 
używane, może jedynie, gdy rzeczywiście dyskutujemy już półtorej czy dwie godziny, to 
ktoś już po prostu ma dość i taki wniosek składa i najczęściej nie jest to sterowane przez 
prowadzącego. Nie pamięta, aby o to wnioskował. Uznał więc, że lepiej nie pozbawiać się 
tego narzędzia, bo to przecież każdy radny może zgłosić taki wniosek.  

 Radny Roman Wałach przekazał, że jego wniosek był taki, żeby dopuścić do głosu na 
przykład dwóch ostatnich mówców. Chodziło o taką rzecz, że w sposób demokratyczny, 
jeżeli chcemy tak postąpić, to dajemy jakby z wyprzedzeniem informację o tym, że ta 
dyskusja zmierza do końca.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że nie chciałby z tym projektem statutu 
przychodzić jeszcze raz w grudniu, kiedy mamy uchwałę budżetową. Dlatego też może 
obiecać, że zamykając listę mówców będzie wypowiadał formułę o dopuszczeniu do 
głosów jeszcze dwóch radnych. Jeśli nie będzie to praktyką, to możemy ten statut w tym 
zakresie spróbować jeszcze później zmienić. Zapytał czy możemy się tak umówić, a Pan 
Radny wycofa ten wniosek albo sformułuje konkretny zapis, który przegłosujemy jako 
wniosek.  

 Radny Roman Wałach przekazał, że w tym punkcie należy dopisać po prostu słowa 
„dopuszczając dwa ostatnie głosy w dyskusji. Dalej przekazał, że to jest zamknięcie listy 
mówców, chodzi więc o dwóch dodatkowych mówców.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że w tym punkcie mamy zamknięcie listy 
mówców lub kandydatów, czyli ten punkt dotyczy też wybierania, a w zasadzie listy 
kandydatów, gdzie nie dopuszczamy następnych. Trzeba by to więc rozdzielić. 



26 
 

Zamknięcie listy mówców musiałoby być odrębnym punktem, a zamknięcie listy 
kandydatów odrębnym punktem i tam, gdzie mówimy o mówcach, tam dopisujemy 
dopuszczając dwóch dodatkowych. Mając na uwadze potrzebę rozdzielania tych punktów 
oraz to, że nie bardzo wie jakich sytuacji to może dotyczyć zaproponował, aby 
pozostawić zapis z projektu uchwały.  

 Radny Roman Wałach przekazał, że ostatnio była taka sytuacja, że w ramach interpelacji, 
gdy się wypowiadał to z lewej strony odezwał się głos, że zostało przekroczone 5 minut. 
Wtedy się wycofał. Później miał informację, że nie był przekroczony. Uważa więc, że to 
jest nie w porządku, jeżeli tego typu głosy pochodzą z sali. Jeżeli Pan Przewodniczący 
prowadzi obrady i prowadzi je sprawnie, to jest w stanie te rzeczy doprecyzować i 
dopilnować. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że najpierw zwróci uwagę, że czas 
dobiega końca, pozwoli dokończyć wypowiedź, bo nie można przerywać. Uznał, że 
minuta wystarczy na dokończenie. Tak będzie chciał postępować.  

 Radny Roman Wałach uznał, że ten wniosek formalny, po prostu mu się nie spodobał, bo 
to może też ograniczyć w jakiś sposób takie demokratyczne podejście do swobody 
wypowiadania się. 

 Radny Paweł Rycka zwrócił uwagę, że ta dyskusja odbywa się tylko między 
Przewodniczącym Rady i Radnym Romanem Wałachem. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że dyskusja ta dotyczy wniosków, które 
mają być poddane pod głosowanie. Jeżeli zaś jest to wniosek o zakończenie dyskusji to 
oczywiście podda go pod głosowanie.  

 Radny Paweł Rycka przekazał, że w zeszłym miesiącu zostało to wycofane. Uznał więc, że 
klub z tymi wszystkimi propozycjami powinien zwrócić się do Pana Przewodniczącego 
wcześniej. Teraz my tu jesteśmy tylko słuchaczami, a Państwo cały czas dyskutujecie. W 
związku z powyższym poprosił o 10 minut przerwy, bo widzi, że tylko jeden klub ma 
jakieś uwagi do tego. 

 Radny Dawid Wacławczyk przekazał, że ich nikt nie zaprosił na rozmowy. 
 Radny Roman Wałach przekazał, że złożył konkretne wnioski i nie potrzebuję przerwy 

teraz.  
 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że przerwa jest potrzebna, aby na 

spokojnie doprecyzować zgłoszone wnioski.  
 Radny Roman Wałach ad vocem do wypowiedzi Radnego Pawła Rycki przekazał, że 

zadając pytania na komisji otrzymał informację, że jest to wniosek Pana 
Przewodniczącego i szczegółowe odpowiedzi otrzyma od Pana Przewodniczącego. Stąd 
więc zadaję te pytania dzisiaj. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk zarządził 10 minut przerwy. Przerwa od godz. 17:48 
do godz. 18:03.  

 Po przerwie Przewodniczący Rady Mirosław Lenk poddał pod głosowanie najpierw 
zgłoszone i doprecyzowanie w przerwie wnioski, a na końcu całą uchwałę. 
Głosowano wniosek w sprawie: 
wycofania się propozycji wprowadzenia II Wiceprzewodniczącego i powrotu do obecnych 
zapisów statutu.  
Wyniki głosowania 
ZA: 7, PRZECIW: 12, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (7) 
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Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dariusz 
Polowy, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach 
PRZECIW (12) 
Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła 
Nowacka, Julia Parzonka, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Adam Witecki, Alan 
Wolny, Piotr Żurawik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 
Michał Fita, Justyna Poznakowska 
 
Głosowano wniosek w sprawie: 
wykreślenia pkt 5 w paragrafie 39 ust. 1.  
Wyniki głosowania 
ZA: 6, PRZECIW: 12, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (6) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dariusz Polowy, Dawid 
Wacławczyk, Roman Wałach 
PRZECIW (12) 
Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła 
Nowacka, Julia Parzonka, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Adam Witecki, Alan 
Wolny, Piotr Żurawik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 
Marian Czerner, Michał Fita, Justyna Poznakowska 
 
Głosowano wniosek w sprawie: 
rozdzielenia pkt 4 w paragrafie 39 ust. 1 na dwa punkty: 
- zamknięcia listy mówców, dopuszczając jeszcze dwa kolejne głosy w dyskusji,  
- zamknięcia listy kandydatów.  
Wyniki głosowania 
ZA: 17, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (17) 
Marian Czerner, Katarzyna Dutkiewicz, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Dariusz Polowy, 
Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Dawid Wacławczyk, Roman Wałach, Adam Witecki, 
Alan Wolny, Piotr Żurawik 
PRZECIW (1) 
Ludmiła Nowacka 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 
Michał Fita, Julia Parzonka, Justyna Poznakowska 
 
Głosowano wniosek w sprawie: 
przyjęcia poprawki w odniesieniu do § 1 ust. 1 pkt 4 projektu uchwały, tak aby § 18 
statutu otrzymał następujące brzmienie:  
§ 18. 1. Pod nieobecność Przewodniczącego Rady jego zadania wykonuje I 
Wiceprzewodniczący Rady.  
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2. Pod nieobecność Przewodniczącego Rady i I Wiceprzewodniczącego Rady zadania 
Przewodniczącego Rady wykonuje II Wiceprzewodniczący Rady”.  
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 6, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Adam 
Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
PRZECIW (6) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dariusz Polowy, Dawid 
Wacławczyk, Roman Wałach 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 
Michał Fita, Justyna Poznakowska 
 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/559/2014 Rady Miasta Racibórz z 
dnia 28 maja 2014 r. w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Racibórz (po konsultacjach i  
przyjętymi poprawkami).  
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 6, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Adam 
Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
PRZECIW (6) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dariusz Polowy, Dawid 
Wacławczyk, Roman Wałach 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 
Michał Fita, Justyna Poznakowska 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/113/2024 w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/559/2014 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 28 maja 2014 r. w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Racibórz. 
 
16. Uchwała w sprawie ustalenia zasad przyznawania diet oraz zwrotu kosztów podróży 
służbowych dla radnych Rady Miasta Racibórz. 

 
 Radna Ludmiła Nowacka przekazała, że Komisja OKSRiOS nie rozstrzygnęła w głosowaniu 

opinii projektu przedmiotowej uchwały. 
 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniowała negatywnie projekt 

przedmiotowej uchwały.  
 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniowała negatywnie 

projekt przedmiotowej uchwały. 
 Radny Dominik Konieczny przekazał, że w nawiązaniu do rozmów, które przed sesją 

prowadzili między innymi z Panem Przewodniczącym, chce złożyć wniosek, aby ta różnica 
między Zastępcą Przewodniczącego Komisji a pozostałymi Radnymi nie była zbyt wielka. 
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W związku z tym wnosi, aby w paragrafie 3 ust 1 pkt 5 zmienić na 60% podstawy diety. 
Pozostawiając resztę bez zmian. Następnie, żeby uniknąć zbędnego głosowania uznał, że 
może Pan Przewodniczący w trybie autopoprawki by zgłosił tą poprawkę. 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk uznał, że nawet jego autopoprawka też będzie 
wymagała głosowania. Następnie przekazał, że ta nasza dyskusja przed sesją zakończyła 
się na 55%. Dodał, że dieta radnego nie funkcyjnego rośnie już o 10%, a podstawa jest 
taka sama dla diety radnego, jak i dla przewodniczącego czy wiceprzewodniczącego. 
Teraz jeszcze, gdyby wzrosła o 10% to byłoby już łącznie 20%. Stąd, gdyby Pan Radny był 
w stanie skorygować swój wniosek o 5%. Wskazał, że wczoraj na klubie rozmawialiśmy o 
tym, aby wiceprzewodniczących komisji odjąć 5%, z 65% na 60%. Można to więc załatwić 
jednym wnioskiem i wtedy byśmy go mogli przegłosować. 

 Radny Dominik Konieczny przekazał, że absolutnie nie jest przeciw ograniczeniu funkcji 
zastępcy przewodniczącego komisji i pozostawiłby to na tym poziomie, który jest obecnie 
zaproponowany. Natomiast, aby ten rozdźwięk między funkcją zastępcy 
przewodniczącego komisji, a funkcją radnego nie był tak duży to proponuje 60%. Słusznie 
Pan Przewodniczący zauważył, że jest to pewna zmiana, ale też chciałby przypomnieć, że  
akurat w przypadku innego organu i mówi tutaj o prezydencie miasta, także zgodziliśmy 
się na podwyższenie wynagrodzenia o 20%, tak że nie jest to jakby jakimś ewenementem 
tutaj ta sytuacja.  

 Przewodniczący Radny Mirosław Lenk przekazał, że Pan Radny więc nie koryguje swojego 
wniosku. W związku z tym też złoży wniosek nieco innej treści, o którym też uprzedzał 
Pana Radnego, żeby podnieść dietę radnych o 5%, łącznie to będzie 15%, pozostawiając 
diety przewodniczących Rady i wiceprzewodniczącego Rady i przewodniczących Komisji 
na starym poziomie, tam nie ma żadnego wzrostu i wprowadzając zastępcę 
przewodniczącego Komisji na poziomie 60%, czyli 5% mniej.  

 Radna Julia Parzonka przekazała, że zgadza się z tym, żeby obniżyć dietę zastępcy 
przewodniczącego komisji do 60%, a pozostali radni niepełniący funkcji otrzymają 55%, 
to wtedy też zmniejsza się ten dystans, o którym mówił Radny Dominik Konieczny, a też 
nie odczujemy tak tego w budżecie, bo to nie będzie taka podwyżka, tylko tutaj 
obniżamy, tutaj dokładamy, wychodzi nam równo.  

 Przewodniczący Radny Mirosław Lenk z uwagi na brak innych głosów zarządził 
głosowanie. Najpierw wniosek złożony przez Radnego Dominika Koniecznego, później 
wniosek złożony przez niego i poparty przez radną Julię Parzonkę, a na koniec całą 
uchwałę.  
Głosowano wniosek w sprawie: 
podniesienia diety z 50% do 60 % podstawy dla pozostałych radnych.  
Wyniki głosowania 
ZA: 6, PRZECIW: 13, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (6) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dariusz Polowy, Dawid 
Wacławczyk, Roman Wałach 
PRZECIW (13) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Adam 
Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 
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Michał Fita, Justyna Poznakowska 
 
Głosowano wniosek w sprawie: 
przyjęcia poprawki w odniesieniu do zapisu § 3 ust. 1 pkt 4 i 5 uchwały, które otrzymają 
następujące brzmienie: 4) Zastępca Przewodniczącego Komisji  60% podstawy, 5) 
Pozostali radni 55% podstawy.  
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 6, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Adam 
Witecki, Alan Wolny, Piotr Żurawik 
PRZECIW (6) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dariusz Polowy, Dawid 
Wacławczyk, Roman Wałach 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 
Michał Fita, Justyna Poznakowska 
 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Uchwały w sprawie ustalenia zasad przyznawania diet oraz zwrotu kosztów 
podróży służbowych dla radnych Rady Miasta Racibórz (po konsultacjach i przyjętym 
wnioskiem).  
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 6, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (12) 
Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Julia Parzonka, Paweł Rycka, Justyna Święty-Ersetic, Adam 
Witecki, Piotr Żurawik 
PRZECIW (6) 
Katarzyna Dutkiewicz, Dominik Konieczny, Magdalena Kusy, Dariusz Polowy, Dawid 
Wacławczyk, Roman Wałach 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 
Michał Fita, Justyna Poznakowska, Alan Wolny 

 
Rada podjęła Uchwałę Nr VIII/114/2024 w sprawie ustalenia zasad przyznawania diet oraz 
zwrotu kosztów podróży służbowych dla radnych Rady Miasta Racibórz. 
 
17. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym. 

 
 Prezydent Miasta Jacek Wojciechowicz przedstawił informację o pracach realizowanych 

w okresie międzysesyjnym. Lista omówionych wydarzeń stanowi zał. Nr 2 do protokołu. 
Następnie przedłożył do protokołu informacje o realizacji uchwał Rady Miasta 
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta 
Miasta obecnej kadencji. Niniejsze informacje stanowią zał. Nr 3 do protokołu.  
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18. Wolne wnioski i informacje. 

 
 Pan Bogusław Siwak przekazał, że chciał tutaj zaapelować do Państwa Radnych i do Pana 

Prezydenta w imieniu mieszkańców. Pierwsza sprawa to jest Plac Długosza. Pierwsza 
petycja była jeszcze za Pana Prezydenta Mirosława Lenka. Mieszkańcy sprzeciwiają się, 
żeby go sprzedawać, żeby go zabudowywać, żeby robić nawet częściową zabudowę. Była 
prośba, żeby go zazielenić, żeby tam zrobić Central Park. Dodał, że w tych petycji było 
kilka i było parę tysięcy podpisów mieszkańców. Prosimy, żeby tam zrobić park miejski. 
Byłoby to dostosowanie miasta do zmian klimatu. Dodał, że taki otwarty plac jest 
bezcenny. Kopiowanie przedwojennego miasta w dzisiejszych czasach, gdzie mamy 
zmiany klimatu nie ma sensu. Druga sprawa, to chciał prosić, żeby na przyszły rok 
zabezpieczyć pieniążki na odkupienie ogrodu po przedszkolu na ul. Ogrodowej, żeby tam 
zrobić las miejski. Tam też było kilka petycji. Dalej przekazał, że gdy chodzi o Plac 
Długosza, o działkę na Ogrodowej i ten skwerek po synagodze, to w tej chwili leżą w 
Urzędzie Miasta, w ślad za tymi petycjami, 532 wnioski o zmianę planu 
zagospodarowania przestrzennego. Osoby te proszą o wykluczenie spod zabudowy tych 
terenów. Uznał, że warto posłuchać mieszkańców, bo naprawdę jest wiele innych miejsc, 
gdzie można coś wybudować. Dodał, że ostatnie tematy Wileńskiej, Szczęśliwej, czy 
nawet Katowickiej pokazują, że ludzie naprawdę nie chcą uciążliwego sąsiedztwa. 
Pozabudowujemy sobie resztę tych korytarzy powietrznych i naprawdę nie będzie to 
dobre. Zniszczenie takich osi widokowych i likwidacja takiego placu jak Plac Długosza to 
będzie naprawdę duża ujma, duży minus. To jest bezcenna rzecz naprawdę, taki otwarty 
teren. Dalej przekazał, że dzisiaj w Rybniku sadzono Las Miyawaki. To już jest kolejny 
mikro las w Polsce. Prosi więc aby przynajmniej jeden taki mały las Miyawaki zrobić. 
Można by było taki las zrobić na tym terenie przy Jana Pawła II, gdzie miał być Park 
Zachodni. Następnie chciał jeszcze zasygnalizować kolejny raz i prosić wszystkich tutaj 
Pana Prezydenta, Radnych, żeby coś zrobić w dość gorącej sprawie. Ksiądz proboszcz z 
Parafii Świętego Mikołaja chce wycinać lipy na cmentarzu na Głubczyckiej. Ten proboszcz 
chce też jeszcze usuwać taki wręcz pomnikowy, dywan z bluszczu na cmentarzu na 
Kozielskiej. On tam może być teoretycznie nawet uznany jako pomnik przyrody, bo jest 
pod częściową ochroną przyrody. Dodał, że te 150 lip na cmentarzu na Głubczyckie są w 
tej chwili umieszczone na ogólnopolskiej mapie drzew oraz na osobnym portalu Alei 
Drzew. Prosi więc żeby naprawdę ochronić te drzewa. Dodał, że rozmawiał z wieloma 
ludźmi. Mamy masę spalin, hałasu i dzisiaj na sesji był też raport na temat stanu ochrony 
środowiska i drugi raport na temat gospodarki niskoemisyjnej. Chce też, aby Pan 
Prezydent wyciągnął konsekwencje, jeżeli chodzi o cmentarz żołnierzy radzieckich, który 
jest obsadzony cyprysami. Te cyprysy zostały podcięte od ziemi na wysokość gdzieś 
trzech metrów i wszystko zostało ogołocone. One stanowiły taką zieloną ścianę i w tej 
chwili praktycznie pień jest na wysokość chyba trzech metrów. Chciałby, żeby 
zidentyfikowano, kto jest za to odpowiedzialny. Chciał też podziękować za 
przekierowanie 8 milionów z tego ogrodu rodzinnego na walkę ze smogiem, na te 254 
mieszkania, które będą miały wymienione źródła ciepła na ekologiczne. Jest to bardzo 
dobra decyzja. Dalej wskazał na przykład Rybnika, gdzie tamta Straż Miejska rocznie robi 
rocznie 2,5 – 3 tysiące kontroli smogowych. W Raciborzu kontroli smogowych jest 
zaledwie 140 na rok. Dodał, że ubolewa, że nasze miasto nie kupiło drona dla Straży 
Miejskiej, u nas kupiono samochód elektryczny z laboratorium. Ale po co nam to 
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laboratorium, jak oni robią 140 kontroli rocznie. Dalej przekazał, że ruszył teraz program 
Ciepłe Mieszkanie, ale niestety jest bardzo niski cel, tylko 50 mieszkań. To chodzi o 
budynki wielodzielne, żeby ludzie sobie wzięli dotację i wymienili źródła ciepła na 
ekologiczne. Uznał, że powinno być jak w Rybniku, gdzie wysyłają Straż Miejską i tam 
albo płaca mandaty albo składają wniosek do Ciepłego Mieszkania. Nie mają prawa 
używać pieców kaflowych już ponad prawie dwa lata. Nie wolno używać starych typów 
kominków. Nie wolno używać tzw. kóz. Niestety w naszych budynkach dalej one są 
używane. Następnie przekazał, że prosi jeszcze o tą kładkę przez Odrę. Tam też była 
petycja, a przed petycją w 2019 roku osobna grupa zgłaszała to do Budżetu 
Obywatelskiego. Wskazał, że są tam fatalne warunki przechodzenia. Wie, że Pana 
Prezydenta o to też prosili ludzie na spotkaniach. Dalej wskazał na temat żwirowni. 
Chodzi o to, aby zostawić tą naturę w spokoju. Tam po prostu wystarczyłoby nasadzić 
drzewa i krzewy. Dalej poprosił też o wyznaczenie strefy Tempo 30 na drogach lokalnych 
i drogach dojazdowych, czyli tych niższych kategorii. Dodał, że tak się to robi w 
Warszawie, tak się robi we Wrocławiu, w Krakowie. Aby np. na Wojska Polskiego 
wprowadzić trzydziestkę, byłoby ciszej, byłoby bezpiecznej, byłaby lepsza jakość życia dla 
mieszkańców. Na koniec podziękował wszystkim, którzy przyczynił się do tego, że 
powstało nowe przejście na Reymonta.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że uwagi Pana znajdą się w protokole i 
Pan Prezydent w miarę możliwości pochyli się nad tymi zagadnieniami. Dodał również, że 
rzeczywiście jeszcze nie tak dawno Rybnik był daleko w tyle za Raciborzem, jeśli chodzi o 
ograniczenie niskiej emisji. Teraz jednak bardzo zintensyfikował swoje działania. 

 Radny Piotr Klima przekazał, że złożył cztery interpelacje. Po pierwsze zapytał, jak 
jesteśmy przygotowani jako miasto na okres zimy w takich sprawach jak duże opady 
śniegu, przejezdność ulic, odśnieżanie chodników. Zwrócił też uwagę na pracę pługów, na 
zagrożenia z góry, a więc spadające sople lodu, zwały śniegu, spadające dachówki, 
elementy gzymsów. Dalej na śliską nawierzchnię chodników i jezdni, zasobniki z piaskiem 
i solą. Dalej na bezpieczeństwo poruszania się na chodnikach i jezdniach, szczególnie na 
przejściach przez ulicę. Dalej na oświetlenie chodników, parków. Uznał, że przy bardzo 
niskich temperaturach powinny pojawić się urządzenia grzewcze na większych 
przystankach autobusowych, takie właśnie kozy. Dalej wskazał na potrzebę uruchomienia 
toru saneczkowego w Oborze, gdy będzie mroźna zima, a na boiskach szkolnych można 
uruchomić ślizgawki. Po drugie wskazał, że media informowały ostatnio o skali biedy i 
ubóstwa w kraju. Ponad dwa miliony ludzi żyje na skraju nędzy, na granicy 900,00 złotych 
na miesiąc. Za tym idzie niedożywienie, choroba, a nadchodząca zima przy słabym 
ogrzewaniu dopełnia obraz nieszczęścia. Urząd powinien się wiec tym tematem się zając i 
zbadać jaka jest sytuacja w Raciborzu w tym zakresie, jakie podejmuje się środki, aby 
zmniejszyć te uciążliwości. Wszyscy mamy świadomość, jak dużo marnuje się jedzenia. 
Ogromne ilości niszczymy i wrzucamy na śmietnik. Przecież można by stworzyć system, 
który pozwoliłby ograniczyć skalę tego zjawiska. Warto zwrócić uwagę, czy w placówkach 
oświatowych nie można by zwiększyć poziomu dożywiania dzieci, które tego potrzebują. 
Po trzecie zapytał, jak wygląda sprawa księgozbioru w raciborskich przedszkolach. W 
przedszkolnych salach dużo jest zabawek, środków do rysowania, pisania i 
majsterkowania. Czy nie brakuje książek, albumów, atlasów itd.? Jeśli w przedszkolnej 
bibliotece jest zbyt mało książek, to można przecież zwrócić się do rodziców a szerzej 
mieszkańców o przekazywanie zbytecznych już książek. Warto by też zainicjować akcję 
przekazywania dzieciom i młodzieży z ubogich rodzin książek podręczników, słowników, 
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przewodników, albumów, atlasów i tak dalej. Często rodziców nie stać na zakup książek w 
księgarniach, bo są drogie. Warto rozszerzyć akcję promocyjną w zakresie czytelnictwa i 
korzystania z biblioteki oraz bibliotek osiedlowych i szkolnych. Można też skorzystać z 
doświadczeń innych miast i wystawić w naszych parkach małe domki, do których można 
by przynosić z domów niepotrzebne książki i je udostępniać innym. Po czwarte przekazał, 
że wystąpi z inicjatywą dotyczącą organizacji cyklu szkoleń dla radnych. W takich kursach i 
szkoleniach mogliby uczestniczyć obecni radni, jak i ubiegający się o mandat w 
przyszłości, a także zainteresowani pracownicy jednostek samorządowych z powiatu, 
miast i gmin.  

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk przekazał, że odnośnie ostatniej sprawy, to zaprasza 
Radnego na spotkanie w Biurze Rady Miasta celem omówienia tego tematu. Natomiast w 
kwestiach osób potrzebujących proponuje, aby na najbliższe posiedzenie Komisji OKSRiOS 
zaprosić Dyrektor OPS w celu uzyskania niezbędnych informacji. 

 Radna Ludmiła Nowacka w odniesieniu do tematu osób w potrzebie przekazała, że w 
szkołach jest prowadzony program skierowany do dzieci z rodzin z niskimi dochodami 
oraz dla osób wskazanych przez wychowawcę albo pedagoga. Ponadto każda placówka 
musi mieć teraz punkt żywieniowy, czego dawniej nie było, teraz jest taki wymóg. W 
kwestii książek przekazała, że w każdej bibliotece jest prowadzona taka akcja, że można 
swoje książki przynieść. Najczęściej biblioteka bierze tylko książki po 2000 roku, bo ludzie 
chcą nowych, czystych książek. 

 Radny Adam Witecki przekazał, że ma jak zwykle tematy o środowisku i ekologii, czyli o 
Raciborskim Centrum Recyklingu. Wskazał, że w marcu tego roku były Prezes RCR 
pochwalił się, że w ubiegłym roku przyjął 42 tysiące ton odpadów, z czego około 20% 
pochodziło z Raciborza, kolejne 20% z Empolu, a 60% skąd popadnie. Ten szał trwał aż do 
pierwszego półrocza tego roku, kiedy Pan Prezydent podjął decyzję o tym, że nie będą 
bezpośrednio do nas zwożone odpady spoza Raciborza.  Zapytał więc czy ta decyzja 
pozostaje w mocy na rok przyszły, czy przypadkiem nie ma planów, zakusów, żeby odpady 
spoza Raciborza bezpośrednio na Raciborskie Centrum Recyklingu znów trafiały?  

 Radny Marcin Fica przekazał prośbę do Pana Prezydenta o załatwienie z PKP Inwestycje 
wykonania obniżenia krawężników na przejściu przez wjazd na parking od strony 
Piaskowej. Wskazał, że wysoki krawężnik jest barierą dla osób niepełnosprawnych na 
wózkach.  

 Radny Alan Wolny przekazał, że na Komisji Gospodarki padł temat skali pomocy dla 
powodzian. W związku z tym poprosił, aby przygotować takie zestawienie, ile tych 
wniosków zostało złożonych, ile zostało przyjętych i na jaką wartość.  

 Radna Julia Parzonka przekazała, że chciała bardzo serdecznie zaprosić wszystkich 
Państwa na Gwiazdkę Serc. W tym roku występują przedsiębiorcy, występują 
samorządowcy, występują lekarze, występuje bardzo dużo osób z Raciborza. Gwiazdka 
Serc odbędzie się 13 grudnia o godzinie 18.00 w Raciborskim Centrum Kultury. Bilety to 
cegiełki, a cały dochód idzie na cel charytatywny. 
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19. Zakończenie sesji. 
 

 Przewodniczący Rady Mirosław Lenk z uwagi na wyczerpanie porządku obrad, zamknął 
VIII sesję Rady Miasta Racibórz, godz. 19:04. 
 

  

  Przewodniczący Rady 

Mirosław Lenk 

 
Przygotował: Leszek Jureczko  


